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Kövessen bennünket a        acebookon is!

Ingyenes 
hallásvizsgálat 
az Amplifonnál!
• TAPASZTALT HALLÁSSPECIALISTÁK

• SZEMÉLYRE SZABOTT ELLÁTÁS

• INGYENES PRÓBAHORDÁS

Címünk: 
Budaörs, Szabadság út 14.

Kérjen időpontot: 
06-23-428-255 vagy 06-1-350-60-70www.amplifon.hu

VENDÉGSÉGBEN 
Békefy 
Lajosnál

Interjú a  
RENDŐR- 
KAPITÁNNYAL 

Cikkünk a 9. oldalon



Met ró vas
Be ton acél-fel dol go zó  
és Ke res ke del mi Kft.

– Betonacél-értékesítés szál ban
– Betonacélvágás, haj lí tás
– Betonacélháló-értékesítés

1117 Bu da pest, Hu nya di Já nos u. 162.1117 Bu da pest, Hu nya di Já nos u. 162.
Tel./fax: 204-2877, 06 (30) 9334-932Tel./fax: 204-2877, 06 (30) 9334-932

Beton
– Betoneladás
– Betonszivattyúzás
– Betonszállítás
– Betontermékek
 (jár da lap, sze gély kő stb.)

2040 Bu da örs, Ná das u. 1.
Tel./fax: 06 (23) 430-420

Tel.: 06 (30) 9414-714

Kft.

Október a mellrák elleni küzelem hónapja

JELENTKEZZEN BE 20% KEDVEZMÉNNYEL 
KOMPLEX EMLŐDIAGNOSZTIKAI 
SZŰRÉSRE MÉG MA!

DIAGNOSZTIKA KÖZPONT

+36 1 505 8888 1117 Budapest,
Hunyadi J. út 9-11.info@pet.hu

www.komplexemlodiagnosztika.hu

**Akciónk a 2023. október 31-ig megtörtént bejelentkezésekre
és december 31-ig elvégzett vizsgálatokra vonatkozik. **

Alacsony, kiszámítható rezsiköltségek. 
Használjon klímát télen és nyáron is!

Klíma Szaküzlet
Érd, Balatoni út 72.

www.klimaszakuzletem.hu
06 70 532 9655

Keresse a Fisher és Fujitsu gépeinket 
partnereinknél!
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S Z U B J E K T Í V

Beszéljük meg! 
DE KIVEL?

Mit gondolnak, vajon miért vannak az utóbbi idő-
ben egyre kevesebben az olyan rendezvényeken 

- tisztelet a kivételnek -, amelyek nem a szórakozásról, 
hanem fontos társadalmi vagy emberi kérdések megvita-
tásáról szólnak? 

Lapunk az elmúlt hetekben is több ilyen - nevezzük 
így - konferenciára kapott meghívást, és azt tapasztaltuk, 
hogy bár a szervezők rengeteg helyen meghirdették, hogy 
az előadók a saját területükön elismert, jó szakemberek, 
hiteles tudással, még a sajtó képviselői sem igazán tették 
tiszteletüket. 

De nem a médiát szeretném kritikával illetni, amely 
szerint ezekből ennyi elég, sőt, igazából senkit nem sze-
retnék bírálni, hanem keresem a jelenség okát. Nincs rá 
időnk, hogy elgondolkodjunk például azon, mivel járna 
a Feltétel Nélküli Alapjövedelem bevezetése? Hogy mi-
ként lehet megelőzni a gyerekek körében a “kütyük” ár-
talmas hatását? (Cikkeink a 10-11. oldalon) Vagy...?  Igen, 
ez most csak két helyi példa, mert helyi lap lévén, szűkös 
kapacitással bizony mi sem tudósítottunk például a nár-
cizmusról szóló előadásról, ami szeptember végén volt 

a Jókaiban, vagy előtte két héttel ugyanitt elhangzottról, 
amelyben az inflációról beszélt egy ismert közgazdász. 

Bár úgy tudom, az utóbbi kettőn azért nem voltak ke-
vesen. Akkor végül is lehet, hogy mégis csak a szervezé-
sen múlik, hányan érdeklődnek? Vagy vonzóbb egyetlen 
előadó egyetlen témában, maximum másfél órán keresz-
tül, mint amikor több szekcióban, több oldalról járnak 
körül egy problémát, fél- vagy egész napot kitöltve? 

Nos, még egy - szerintem - lehetséges magyarázat, 
hogy tényleg nincs már időnk a napi kötelező rutin mel-
lett elmélyülni olyan dolgokban, amiken igen nagy való-
színűséggel rövid távon úgysem tudunk változtatni. Míg 
a hétköznapok során hasznosítható tudást, információkat 
azért igyekszünk megszerezni, begyűjteni. És persze az is 
igaz, amit kolléganőm tett hozzá a fentiekhez: napjaink-
ban túlságosan el vagyunk kényeztetve olyan online elér-
hető programokkal is, amihez ki se otthonról mozdulni, 
ezért ha mégis megtesszük, akkor bizony a gondolatéb-
resztőkkel szemben előnyt élveznek a könnyebben befo-
gadható szórakoztató események.

EE

Ha�Kia,�akkor�Kia�Di-Fer,�Érden!
Az ország legjobb ajánlataival várjuk.
Új autók, készletről.

Di-Fer
Di-Fer�Kft.
2030 Érd, Göncölszekér utca1.
+36 23 523-101
www.kiadifer.hu 
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T E S T Ü L E T I  Ü L É S V O LT S Z E P T E M B E R 12- É N

A temető, a busz,  
a súlykorlátozás  
és a hűtőház 

Kedvezményes temetke-
zés, helyközi közlekedés, 
a nehéz munkagépek 
behajtásának korlátozá-
sa, a sváb történelem 
hűtőháza – néhány 
dolog, ami másoknak 
gáncsoskodásra ad okot, 
ha Budaörsről van szó. 
Ilyen témákat is érintet-
tek a szeptember 12-i tes-
tületi ülésen, amelyekről 
döntöttek a képviselők. 
Az országos politika egyre 
nagyobb mértékben gyű-
rűzik be Budaörs életébe, 
ennek ellenére a fideszes 
képviselők nem különö-
sebben hozakodtak elő 
érveikkel, olyankor sem, 
amikor tartózkodással 
fejezték ki egyet nem 
értésüket. Az önkormány-
zat a nehéz gazdasági 
helyzetben is gondosko-
dik a rászoruló budaörsi-
ekről, ezért a szociális 
ellátások emeléséről dön-
töttek, ezen kívül a 
rekord magas inflációra 
való tekintettel a jövede-
lemhatárokat is meg-
emelték. Emellett meg-
szavazták, hogy idén is 
ingyenesen biztosítsanak 
téli tűzifát a nehéz hely-
zetben élőknek.

 Napirend előtti hozzá-
szólás is sok volt, rész-

ben talán azért, mert elég 
régen, majdnem három 
hónapja volt utoljára testü-

leti ülés.   Löfler Dávid  (Fi-
desz-KDNP)  például jelezte, 
hogy a Kereskedők útján az 
egyik autókereskedőnél sok 
esetben elfoglalják a parko-
ló trailerek az egyik sávot, 
emiatt beláthatatlan az út-
szakasz. Lőrincz Mihály,  a 
műszaki ügyosztály veze-
tője  válaszában elmondta, 
hogy az autókereskedőkkel az 
egyeztetés folyamatban van.  
Halag Mónika, a BTG álta-
lános igazgatója  egy másik 
kérdésre válaszolva elmond-
ta, hogy a biológiai és a földi 
gyérítés jó eredményeket ho-
zott, emellett több intézettel 
felvették a kapcsolatot és egy 
edukációs programon is dol-
goznak a szúnyog probléma 
megoldása érdekében. Több 
képviselő mondott köszönetet 
a korábban jelzett problémák 
megoldásáért, köztük Farkas 
Benedek (Budaörs Fejlődé-
séért Egyesület)  azért, hogy 
elindult a Rézvirág utca fel-
újítása, ami a tervek szerint 
október végéig befejeződik. 
Kisberk Balázs (Budaörsi 
Gazdakör) az egyre szaporo-

dó légkondicionáló készülé-
kek használatának szabályo-
zását szorgalmazta. 

A polgármester a két tes-
tületi ülés között eltelt idő-
szakról szóló beszámolója 
előtt elmondta, hogy Vitézy 
Dávid, korábbi államtitkár 
online szóváltásba került Láz-
ár Jánossal, mivel a miniszter 
egy éjjel alatt számos Buda-
pest és az agglomeráció köz-
lekedését segítő fejlesztés ter-
vezését eltörölte, ezzel hosszú 
távon ellehetetlenítve a köz-
lekedés fejlődését. Majd arról 
beszélt, hogy az egészségügyi 
ügyeleti rendszer is veszélybe 
került, ezért mindent megtesz 
a jelenlegi rendszer megtartá-
sa érdekében. Erről több kör-
ben egyeztetett Törökbálint 
polgármesterével is.

Első napirendi pontként 
azzal foglalkoztak, hogy a 
Pest megyei kormányhivatal 
kifogásolta, hogy az önkor-
mányzat a budaörsi lakosok 
számára kedvezőbb díjakat al-
kalmaz a sírhelyek megváltási 
és újraváltási díjai tekinteté-
ben. A testület határozatho-

VESZÉLYES- 
É S 

E-HULLADÉK
 2023.

Budaörs Város Önkor-
mányzata a BTG Nonprofit 
Kft. közreműködésével la-
kossági veszélyes- és e-hul-
ladék gyűjtést szervezett 
október 7-én. A törvényben 
is rögzített szabályozást fi-
gyelembe véve veszélyesnek 
minősülnek olyan anyago-
kat tartalmazó hulladékok, 
amelyek a talajba, a felszíni, 
a felszín alatti vizekbe vagy a 
levegőbe jutva az egészségre 
és a környezetre kockázatot 
jelentenek. Az ilyen jellegű 
hulladék speciális és körülte-
kintő elbánást igényel.

Az évente egyszeri gyűj-
tésen kívül a különféle veszé-
lyes hulladékok nem adhatók 
le egyetlen helyen. Például az 
elektronikai hulladékot az 
elektronikai cikkeket for-
galmazó áruházaknál érde-
mes leadni, általában nem a 
főbejáratnál, hanem az áruhá-
zak hátsó, áruszállítási bejára-
tánál. A gyógyszereket a pati-
kákban elhelyezett gyűjtőkbe 
dobhatjuk. Az egyéb hulladé-
kokhoz a MOHU MOL Hulla-
dékgazdálkodási Zrt. honlap-
ján (https://mohu.hu/egyeb-
c ik kek/hul ladek udvarok .
html) szereplő lakossági tá-
jékoztatás szerint a lakosok 
lakcímkártya felmutatásával 
országosan bármelyik hulla-
dékudvart igénybe vehetik, a 
budaörsiek köztük a korábban 
kijelölt Pusztazámori Regioná-
lis Hulladékkezelő Központot 
is. De veszélyes, illetve egyéb 
különleges kezelést igény-
lő hulladékok leadása csak 
az erre hatályos és érvényes 
hulladékkezelési engedéllyel 
rendelkező szakcégeknél és 
az arra kijelölt hulladékudva-
rokban adhatók le. Vagyis mi-
előtt valaki elindul, a kiválasz-
tott gyűjtőhelyen előzetesen 
érdeklődjön az ott leadható 
hulladékfajtákról!
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zatallal nyilvánította ki egyet 
nem értését a kormányhivatal 
észrevételeivel. 

(Erről itt írtunk bővEbbEn: 

budaorsinaplo.hu/ 

vajon-kinek-szurt-ez-a-lassan-

hateves-helyi-rendelet-eppen-

most-szemet-jegyzet/ 

Ezután a képviselők dön-
töttek a 2023. évi költségve-
tési rendelet módosításáról. A 
fideszes képviselők tartózkod-
tak. Több szociális ellátás jo-
gosultsági határának és támo-
gatásának növeléséről döntöt-
tek. Egy minden kritérium-
nak megfelelő, összközművel 
rendelkező területen családi 
ház építése esetében elfogad-
ták a változtatási tilalom fel-
oldását. A testület tudomásul 
vette a megyei kormányhiva-
tal felhívását a súlykorlátozás-
sal kapcsolatos önkormányza-
ti rendelet kapcsán. 

A budaörsiek érdekét szem 
előtt tartva a városvezetés az 
Építési és Közlekedési Minisz-
térium 2023. augusztus 4-én 
küldött ultimátumát – bár 
jogfenntartással –, de aláírta, 
ugyanakkor a városvezetés to-
vábbra is fenntartja a követelé-
sét, hogy az állammal közösen 
átlátható és ésszerű összeget 
állapítsanak meg a helyközi 
közlekedés támogatására. 

Erről itt írtunk bővEbbErn: 

budaorsinaplo.hu/ 

budaorson-marad-a- 

kedvezmenyes-helykozi-dijszabas/ 

Elfogadták, hogy új 
víziközmű hálózat kiépítése 
esetén, a lakosokra eső rész 
arányosan kevesebb legyen, 
ha van benne közérdekre eső 
rész is. Jóváhagyták a budaörsi 
víziközművek 2024-2038 évek 
közötti időszakra vonatkozó 
gördülő fejlesztési tervét. A 
polgármester szóvá tette, hogy 
néhány fideszes képviselő mi-
ért tartózkodott mindenféle 
indoklás nélkül. A felvetésre 
reagálva dr. Czuczor Gergely 
(Fidesz-KDNP) elmondta, 
hogy az előterjesztéssel nem 
volt bajuk, de ehhez kapcsoló-
dóan találkoztak egy levéllel, 
amelyben a főváros közölte, 

hogy pénzügyi nehézségei 
miatt nem tud majd minden 
kötelezettségének eleget tenni. 
Ezt kifogásolták a tartózkodá-
sukkal. A polgármester leszö-
gezte, hogy a két ügynek nincs 
köze egymáshoz. 

Többek között elfogad-
ták a széles körű társadalmi 
egyeztetésen alapuló Fenn-
tartható Városi Mobilitási 
Tervet (SUMP) és Kerék-
párforgalmi Hálózati Tervet 
(KHT). (Erről lásd múlt havi 
számunk összeállítását!) Dön-
töttek több önkormányzati 
ingatlan bérleti jogáról. Kis 
vitával elfogadták a Szabad-
ság út 66. sz. alatti társasház 
támogatási kérelmét, mert az 
épületet vihar rongálta meg, 
amely során a Kincskereső 
óvoda is sérült. Jóváhagyták 
egy közösségi kert létesítését 
az Otthon utcában.

 A témáról például  
itt írtunk bővEbbEn:

 budaorsinaplo.hu/ 

az-elmult-ev-legnagyobb-

budaorsi-kozossegi-sikere-iden-

tobben-is-kiprobalhatjak/ 

A közösségi kertet a Kő-
hegyi Civil Egyesület hozza 
létre, és szabályos, átlátható 
módon kezeli, bárki számára 
hozzáférhetővé teszi.

Továbbá több pénz-
ügyi segítségről határoztak: 
a Budaörs Városi Uszoda, 
Sportcsarnok és Strandnak, 
a Budaörsi Latinovits Szín-
háznak és a TV 2040 javára, 
a Magyarországi Evangéliumi 
Testvérközösségnek, hogy za-
vartalanul működhessen az 
idősek otthona. Idén télen is 
biztosít szociális tűzifát az ön-
kormányzat a rászorulóknak. 
Döntöttek a Kossuth Lajos 
utca fejlesztéséhez szükséges 
átcsoportosításról. Kiegészí-
tő forrás biztosítását hagyták 
jóvá a Komáromi utca építé-
sére. Jogszabályi változás mi-
att döntöttek a polgármester 
idegennyelv-tudási pótléká-
nak csökkentéséről.

bővEbbEn: 

budaorsinaplohu/ 

a-temeto-a-busz-a-sulykorlatozas-es-

a-hutohaz-testuleti-ules-volt-tegnap/

S A J TÓTÁ J É KO Z TATÓ N  
I S M E R T E T T É K  A  R É S Z L E T E K E T

Megújul a 
városi könyvtár 

A könyvtárban egyebek 
között napelemes rend-
szer kerül a tetőre, nyí-
lászáró csere és homlok-
zati szigetelés lesz és a 
fűtést is korszerűsítik, 
és lesz akadálymentesí-
tés is. A tervezésnél 
abból indultak ki, hogy 
milyen volt az épület 
régen. A kivitelező több 
kihívással szembesült.

 Lőrincz Mihály  mű-
szaki ügyosztályveze-

tő, Szabó Sándor projekt-ko-
ordinátor és a kivitelező cég 
képviseletében  Nyikos Lajos, 
a  K-Konstrukt Kft.  többsé-
gi tulajdonosa  ismertette 
szeptember végén a városi 
könyvtárban egy sajtótájé-
koztató keretében, hogy mi-
lyen beruházások valósulnak 
meg Budaörsön az EU a TOP 
Plusz energetikai fejlesztési 
pályázat (TOP_PLUSZ-2.1.1-
21-PT1-2022-00032 azono-
sítószámú,  „Önkormányzati 
épületek energetikai korsze-
rűsítése Budaörsön” című 
projektje) keretében. Tavaly 
márciusban kapta meg az ön-
kormányzat a jóváhagyást  a 
Pénzügyminisztériumtól 
158 millió forint támoga-
tásról, májusban írták alá a 
szerződést, és 2025 májusáig 
kell befejezni a projektet. A 
könyvtárban egyebek között 
napelemes rendszer kerül 
a tetőre, nyílászáró csere és 
homlokzati szigetelés lesz, 
és a fűtést is korszerűsítik. A 
Csicsergő óvodában szintén 
fűtés korszerűsítés lesz, és 
napelemeket szerelnek fel.

A tervezés során a felkért 
iroda, az Intramuros Kft. 

azt is figyelembe vitte, mi-
lyen volt eredetileg az épü-
let  (Herwert Orbán vendég-
lője idejében, amikor HÉV 
megálló is volt itt a Budafok-
Budaörs-Törökbálint vona-
lon), és nagyon szép lett az ál-
taluk megálmodott eredmény 
– folytatta az önkormányzati 
műszaki vezető.   

A megvalósítás forrás-
igénye azonban  135 mil-
lió forinttal több lett,  mint 
amennyit a pályázattal nyert 
a város, ezért a képviselő-tes-
tület ezt a különbözetet saját 
forrással kipótolta.

A könyvtár felújításá-
nak a várható befejezése 
2023 november vége  – vá-
laszolta már újságírói kérdé-
se Lőrincz Mihály, amihez a 
könyvtár igazgatója  Temesi-
né Haag Beatrix  tette hoz-
zá, hogy tudomása szerint 
ez idő  alatt  nyitva lesznek, 
illetve, hogy mikor kell rö-
vid időre bezárniuk, azt még 
egyeztetni kell a kivitelezővel. 
De nem költöznek ki, más 
módon védik meg az értéke-
iket. (Azóta kiderült, hogy a 
könyvtár október 2-től 18-ig 
zárva tart!)                           E. m.

A tEljEs cikk itt olvAshAtó: 

budaorsinaplo.hu/ 

megujul-a-varosi-konyvtar-

sajtotajekoztaton-ismertettek-

ma-a-reszleteket/
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„OKOS- 
LAKÁS”

B E  M U  TATÓ  T E R E M  
NYÍ LT B U DA Ö R S Ö N

Újságunk is meghívást 
kapott Közép-Kelet-
Európa első és 
egyedül álló LEDVANCE 
bemutatótermének 
hivatalos megnyitójá-
ra 2023. szeptember 
19-én, a Haluxvill 
 szakáruház felső 
 szintjére, a budaörsi 
ipari parkba.

A LEDVANCE okos stúdió 
lakása ötleteket ad, és új 
életérzést közvetít, nem-
csak civil embereknek, ha-
nem lakberendezőknek, 
belső építészeknek is. A le-
tisztult stílusú otthonná be-
rendezett bemutatóterem 
tökéletesen visszaadja azt 
a kényelmet, modern han-
gulatot, mely a mindennapi 
életminőséget növelheti, 
valamint az egekbe szö-
kött energiaárakkal szem-
ben is segítséget nyújt.

A tEljEs cikk itt olvAshAtó: 

budaorsinaplo.hu/ 

okoslakas-bemutatoterem-

nyilt-budaorson/

A M O S T M E G NYÍ LT 10.  É P Í T É S Z S Z Ü R E T  
A Z E LŐ ZŐ K I L E N C É V Ö S S Z E F O G L A L Á S A

A város a Húsznegyven előtt 
kicsit más volt, mint amilyen a 
Húsznegyvennel együtt lett

Másfél hónaposra, több 
helyszínre tervezett 
programsorozat nyitá-
nya volt október 6-án 
este a Húsznegyven 
Budaörsi Fiatal 
Építészek Műhelye 
Egyesület szervezésé-
ben a Zichy Majorban az 
a kiállítás, ami Építész 
Szüret 10. cím alatt az 
előző kilenc Építész 
Szüretet és az éppen tíz 
éve alapított civilszerve-
zet legfontosabb ese-
ményeit foglalta össze 
tablókon.

 Mint Dobos Botond 
az egyesület elnöke rö-

vid köszöntőjében elmond-
ta, a következő pár hétben 
lesz még Budaörs specifikus 
és általános témájú előadás, 
workshop és több különböző 
tematikájú városi séta. Ezek-
ről a későbbiekben osztanak 
meg pontos információkat.

Ami tehát most látható a 
Zichy majorban: hogy miként 
képzelte és képzeli el egy ki-
sebb, budaörsi építész csapat 
Budaörsöt a jövőben, és per-
sze azt is nyomon követhet-

jük, hogy mivel járulták eddig 
ők hozzá a helyi közösség éle-
téhez. Erről – ahogy az elmúlt 
években is minden alkalom-
mal, ezúttal is – Vágó Csaba 
polgármesteri kabinet vezető 
mondott pár szót: „(…) Úgy 
kaptam a felkérést, hogy ez egy 
családias rendezvény lesz és 
mondjál két-három mondatot. 
(…) Vagyis rövid legyek. De 
nagyon nehéz röviden beszélni 
tíz évről. (…) A Húsznegyven 
olyan épületeket és szemléle-
tet hozott a városba, illetve 
valósított meg, ami alapján 
a város a Húsznegyven előtt 
kicsit más volt, mint amilyen 
a Húsznegyvennel együtt lett. 
Néhány emblematikus épületet 
nyilván ki lehetne emelni eb-
ből, de nem tudnék a teljesség 
igényével mindent felsorolni. 
(…) Számos nívódíjat kapott. 

(…) Egyfelől ezt szeretném 
megköszönni.” Név szerint is 
kiemelve Gerzsenyi Judit-
nak, aki az egyesület motorja 
(…). Másfelől a kabinet veze-
tő emlékeztetett arra, hogy a 
„megalakuláskor fiatal (neve-
tés!) építészek mennyit jártak 
a nyakunkra, hogy a városban 
élőkre gondolva miként lehetne 
a kihívásokra friss és innova-
tívabb válaszokat adni. (…)” 
Végül arról beszélt, hogy az 
elmúlt tíz évben miként sike-
rült felébreszteni az alvó vá-
rost, amiben nagy szerepe van 
a különböző civilszervezetek-
nek és városi intézménynek.

A megnyitón természete-
sen volt tortavágás is, hiszen 
a 10 év kerek évszám. Illet-
ve aki ellátogat megnézni, a 
nagyterem után minden-
képpen menjen át a mellette 
lévőkisterembe is, mert ott a 
Mini-Építész Szüret termései 
láthatók, az egyesület nyári 
táboraiban és szakköri foglal-
kozásain készült alkotásokból, 
hogy a gyerekek miként kép-
zelik el majdani házaikat, ott-
honaikat. 

A program alatt a kelle-
mes zenei aláfestést Sárközi 
Edina az egykori budaörsi 
tehetségkutató felfedezettje 
biztosította.

EE - hEpkE kAszás mAjA



Az év vége közeledtével is ugyanolyan lelkesedéssel  
és energiával dolgozunk azon,  
hogy minden a leheto” legnagyobb rendben menjen...”

 A TERRAPARK 
 KÖZÖSSÉG 

a budaörsiek nagyobb  
közösségében

Ez már az idei harmadik jelentkezése  
a Terraparknak a Budaörsi Naplóban, ami bizony azt jelzi, 

hogy túl vagyunk a nyári szabadságokon. 

“Az év végéig hátra lévő három hónapban is még tovább 
dolgozunk azon, hogy helyet találjunk pár új bérlőnek, illetve 

hogy minden rendben működjön a meglévők számára” -  
mondja Szilágyi Éva értékesítési vezető. 

Majd így folytatja: “Továbbra is folyamatosan elérhetők va-
gyunk,  igyekszünk rugalmasan reagálni a kérésekre, és ennek 

eredményeként az épületeinkben egész évben magas a ki-
használtság. A „C” tömbünkben például jelenleg minden iroda 
lakott, teljes a kiadottság. A „D” tömb épületeiben vannak még 
szabad irodák, melyekre vannak kint ajánlatok új érdeklődők-
nek és van ismét olyan meglévő bérlőnk is, aki bővülést tervez 

és ezt is intézzük vele. Ha ezt olvasva valakinek eszébe jut, hogy 
változtatna, bátran kereshet bennünket, mert közösen bizto-

san találunk megoldást.”

“Továbbá azon sem kívánunk változtatni az év vége köze-
ledtével, hogy aktívan részt veszünk a település közösségi 

életében, és támogatjuk a különböző civil szervezetek 
közösséget építő, környezetvédelmi és kulturális kezdemé-
nyezéseit.” Amint azt egyébként az irodapark régebbi és új 

bérlői maguk is megteszik.

 Megnyílt 
A BUDAÖRSI  

LUGAS VENDÉGLŐ

A konyhától kezdve a mosdókon 
át a belső berendezésig mindent 

átépítettek
 Van a Terraparkban egy étterem, 

amelynek most ismét új tulajdono-
sa van. Frits László üzletvezetővel 
éppen ezért az elején tisztázzuk, 
hogy a Budaörsi Lugas Vendég-

lő egy már meglévő, korábban 
is vendéglátóhelyként üzemelő 

épületben egy teljesen új étterem. 
A szeptember közepi nyitásra a 

konyhától kezdve a mosdókon át a 
belső berendezésig mindent átépí-
tettek a saját elképzelések szerint, 
és értelemszerűen a szakácsok, a 

felszolgálók stb. szintén újak. 
S hogy milyen lett, lesz a Budaörsi 
Lugas? Magyaros jellegű, és bár az 
a  la carte mellett hétköznap van 

napi menü, a hangsúly nem az 
utóbbin van. Ennél többet azonban 

az üzletvezető most nem igazán 
árul el, nézzük meg inkább az ét-
lapot, illetve az öndicséret helyett 
el kell jönni, ki kell próbálni, és fo-

galmazzák majd meg a vendégek a 
jellemzőket - mondja.

A Lugas a Puskás Tivadar út elején, 
a teniszpályák mellett, illetve szem-
ben az iroda házakkal hétfőtől va-

sárnapig, tehát hétvégén is minden 
nap nyitva van, 11-től 22 óráig.

 
 

 Budaörs Közösség 
TEMATIKUS 

WORKSHOP VOLT 
SZEPTEMBER 20-ÁN 

A TERRAPARKBAN

 A Terrapark Kft. is tagja a Budaörs 
Közösség - Közösségi CSR Platform 
kezdeményezésnek, ami a budaörsi 
önkormányzat kezdeményezésére 

jött létre, és amelynek alapvető 
célja, hogy a helyi vállalkozások és 
civil szereplők bevonásával helyi 
együttműködéseket bontakoz-

tasson ki a város életében a szoli-
daritás, a segítő szándék és így a 

vállalatok összehangolt társadalmi 
felelősségvállalása mentén. A plat-
form résztvevői ezért rendszeresen 
tartanak tematikus workshopokat, 
aminek legutóbb, szeptember 20-

án a Terrapark adott helyet. 

 Kőszikla Gyülekezet  

“TÁGASABB  
TÉRBEN, 

 TÖBB CSODÁT  
VÁRUNK”

 
A Budaörsi Kőszikla Baptista Gyü-
lekezet 10 fővel alakult 2003-ban, 

azóta a létszám csaknem a hússzo-
rosára duzzadt, a gyülekezet pedig 

kinőtte a területet, amit eddig 
bérelt. Tágasabb térre lett szüksége 

a közösségnek. 
A gyülekezet a Terrapark Liget utcai 

épületében mintegy kilenc évvel 
ezelőtt lelt otthonra. Mára viszont 
a mostani 300 négyzetméter terü-
letet is kinőtték, nagyobb térre lett 

szüksége a közösségnek. 
- Kezdett kényelmetlenné, zsúfolttá 

válni a hely egy-egy alkalommal, 
amikor nem mindenki tudott a nagy-
teremben leülni, többen kiszorultak 

az előtérbe. A gyülekezet bővülésével 
a gyerekek száma is megsokszorozó-
dott, és az őket foglalkoztató szobák 

szűkössé váltak - kezdi Durkó Ist-
ván lelkész -, döntés helyzetbe kerül-
tünk: ha nem tudunk a Terraparkban 

további területet bérelni, akkor új 
helyszínt kell keresnünk. 

Ez az aggodalom viszont megoldó-
dott akkor, amikor kiderült, hogy 
a földszinten 100 négyzetméter 

felszabadul. 
- A tágasabb tér számunkra csak egy 

eszköz. Előttünk valódi kitűzésként 
az emberek támogatása, segítése áll. 
Nekünk a célunk az evangélium hir-
detése, mert ez segít ahhoz, hogy az 
emberek Istennel találkozzanak, és 

ebben lépjenek velünk tovább. Több 
ilyen csodát szeretnénk látni - hív 

bennünket a gyülekezetbe a lelki-
pásztor a Liget utca 3/2 szám alá, 

vasárnaponként 10 órától.

További információ:  
www.kosziklagyulekezet.hu

A Terranews teljes 2023/2. száma és a korábbi hírlevelek itt érhetők el:

A Terrapark új bérlői

Direct Solution Partner Kft. – C/C épület, bruttó 139 m2

Voltaira Hungary Kft. – C/A épület, bruttó 269 m2

TimacAGRO Hungária Kft  – C/B épület, bruttó 488 m2

Slate Design Kft - D2-es épület, bruttó 35 m22

Gerzsó Szilárd, egyéni vállalkozó – D2-es épület, bruttó 16 m2

Olive Mérnöki Szolgáltató Kft. – D3-as épület, bruttó 32 m2

 

Hosszabbítottak

  Kőszikla Baptista Gyülekezet – D12-es épület, bruttó 438 m2

HPIX Kereskedelmi Kft. – D11-es épület, bruttó 231 m2

WH Brady N.V. – D12-es épület, bruttó 145 m2

 

TERRA
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Mi fán terem az okuloplasztika?
Már gyerekként arról álmo-
dott, hogy orvos lesz. 
Egyenes, de hosszú út veze-
tett számára a szemészet-
hez. Havonta 2400 kilomé-
tert repül, hogy szülőváro-
sá ban is operálhasson.  
Dr. Erdem Kaan Okan a sze-
mészeti szakrendelésen 
fo gadja a betegeket Buda-
örsön, emellett az egyna-
pos sebészeten szürkehá-
lyog-műtéteket, szemhéj-
plasztikai korrekciós be -
avat kozásokat és tri fo ká lis 
lencsebeültetéseket végez.

Hogyan választotta az orvosi 
hivatást, azon belül miért 
lett épp szemész szakorvos?
Már hétévesen mindig azt mond-
tam, hogy orvos akarok lenni. Na-
gyon sokat tanultam, jó tanuló is 
voltam, végül megvalósítottam az 
álmomat. A kézügyességemet is ki 
akartam használni, mindenképpen 
sebész akartam lenni, de a kissebé-
szeti ágak közül – fül-orr-gégészet, 
nőgyógyászat, szemészet – egészen 
az orvosi egyetem végéig nem tud-
tam választani.

Az egyetemet Törökország-
ban végezte, szakvizsgát 
már Magyarországon szer-
zett.
A véletlen műve. A szomszédunk-
ban lakott egy magyar hölgy, ő 
mondta, hogy Magyarországon 
nagyon jó egyetemek vannak: Deb-
recen, Szeged, Budapest… A Sem-
melweis Egyetemre kerültem, az I. 
Számú Szemészeti Klinikán kezd-
tem dolgozni. Négy év után szak-
vizsgáztam, majd immár szemész 
szakorvosként dolgoztam közel 
másfél évtizedet a Klinikán és a Bu-
dai Irgalmasrendi Kórház szemésze-
ti osztályán.

A szemészeten belül a szem-
héjbetegségekre speciali-
zálódott. Mit kell tudnunk 
erről a szakterületről?
Valóban, amellett hogy sok szürke-
hályog-operációt végzek, a szem 
körüli plasztikai műtétek a fő pro-
filom. Idős korban a tartóizmok 
meglazulnak, a szemhéj lecsüng-
het, esetleg kifelé vagy befelé for-
dul. Ezek a hibák alsó vagy felső 
szemhéjplasztikával műtéti úton 
korrigálhatók. Fiatalabb korban 
baleset, arcidegbénulás is állhat a 
szemhéjproblémák mögött. Ha va-
laki ilyesmit tapasztal, az első kérdé-
se az szokott lenni: Kihez menjek? 
Plasztikai sebészhez vagy szemész-
orvoshoz? A válasz az, hogy olyan 
szemorvosra van szükség, akinek 
szakterülete a szemhéjplasztika. A 
szem körüli anatómiát a szemész 
ismeri jobban; a plasztikai sebészet 
speciális területe az okuloplasztika 
– ezt végzem én. 

Budaörsre hogyan került?
Régen itt vagyok. Szakvizsga után az 
Auchan áruházban rendeltem egy 
optikai üzletben, később a Karvázy 
Optikában is. Szimpatikusak itt az 
emberek, hamar otthon éreztem 
magamat. A budaörsi szakrendelő-
ben 2021 végén kezdtem dolgozni, 
amikor újra Magyarországra jöttem.

Az egynapos sebészeten 
ekkor még nem kapott sze-
repet.
Törökországban is feladataim voltak, 
egy hónapot töltöttem ott, egyet itt. 
Törökországban nagyon sokat ope-
ráltam, Budaörsön rendeltem. Most, 
hogy az itteni egynapos sebészeten 
is dolgozom, már csak havonta egy 
hetet töltök Törökországban. Ez a 
hét operációkkal telik el, a betegeim 
már várnak. Budaörsön az említett 
szemhéjplasztikai beavatkozások 
mellett szürkehályog-műtéteket és 
látásjavító szemlencse-beültetése-
ket is végzek.

Számos helyen szerzett 
tapasztalatot. Budaörs hol 
helyezkedik el a mezőnyben?
Budaörs volt az első sokszakmás 
egynapos sebészet Magyarorszá-
gon, húsz éve működik. A műtők 
nemrégen lettek felújítva. Múltkor 
operáltam egy máshonnan érkező 
beteget; a kezeléssel is elégedett 
volt, a személyzetet is dicsérte, a 
fürdőszobás szobák is tetszettek 
neki. „Nem gondolta volna”, megle-
pődött. Másnak is ajánlja majd.

Gyerekekkel is foglalkozik?
Törökországban igen, de a ma-
gyar rendszerben külön gyerek-
szemorvosok vannak, pl. a Buda-
örsön ugyancsak tevékenykedő 
strabológus, dr. Domsa Patrícia. Vele 
együttműködve gyermekeken is 
végzek szemhéj körüli műtéteket az 
egynapos sebészeten. Sokszor vele-
született szemhéjbetegségeket – ki-

sebb daganatokat, befelé fordulást, 
lecsüngést – korrigálunk.

Milyen más orvosi szak-
mákkal kerül kapcsolatba 
munkája során?

Jellemző kórkép a könnycsatorna-
dugulás, ilyenkor a fül-orr-gégésszel 
dolgozunk össze. De fül-orr-gégé-
szeti ok, például arcüreggyulladás 
állhat a mögött is, amit a páciens 
szem körüli fájdalomként érzékel. 
Trauma, baleset után kialakulhat 
kettőslátás, a páciens a szemésze-
ten jelentkezik, de a probléma fül-
orr-gégészeti jellegű törés lehet. A 
másik határos szakma a neuroló-
gusé: a látótérkiesés például lehet 
valamilyen agyi elváltozás, daganat 
tünete. Volt ilyen betegem: a jó di-
agnózis és a gyors műtéti beavatko-
zás mentette meg az életét.

DR. ERDEM KAAN OKAN

a törökországi Izmirben született. 1990-ben diplomázott a 
konyai Selçuk Egyetemen. Szemész szakképesítését a SOTE-n 
szerezte meg, majd az I. Számú Szemészeti Klinikán és a Budai 
Irgalmasrendi Kórházban dolgozott szakorvosként. 2013-ban 
hazatért szülővárosába. 2021 óta kétlaki: Izmirben operál, Buda-
örsön a szemészeti szakrendelésen és az egynapos sebészeten is 
ellátja pácienseit. Erdem Kaan Okan családja Magyarországon él, 
két gyermeke 16 és 11 éves.

A budaörsi műtétekről és egynapos sebészeti beavatkozásokról részletesebben a Budaörsi Egészségügyi Központ honlapján, illetve e-mail-
ben az info@budaorsisebeszet.hu címen vagy telefonon a +36 70 668 0591-es számon lehet tájékozódni
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Aranyér:
 H O G Y A N  S Z A B A D U L H AT U N K  M E G  T Ő L E ? 

Beszédtémaként óriási 
tabu, pedig 50 éves kor 
alatt a felnőttek mint-
egy felének volt már 
gondja az aranyerével. 
Sajnos azonban ez nem 
csak valami kellemet-
len, fájdalmas dolog, 
amit el kell
viselni, néhány súlyos 
szövődményt is köszön-
hetünk neki.

Hogyan alakul ki? 
A végbél vénáira a szo-

kottnál jóval nagyobb nyo-
más nehezedik. Ez lehet 
erőlködés, okozott terhelés 
miatt, például a várandósság 
és a szülés következménye-
ként. Két fajtája van: belső 
aranyér, ami nem tapintható 
ki, és előreesett aranyér, ami 
többnyire már megjelenése-
kor  fájdalmat okoz. A mérete 
változó, de a hirtelen megje-
lenő duzzanat szinte mindig 
erre utal. További tünetek: 
véres széklet, viszketés és/
vagy fájdalom a végbélnél, 
fájdalmas székelés, ülés so-
rán jelentkező fokozott fáj-
dalom, vérzés, székrekedés, 
váladékos széklet. Ezeket a 
panaszokat okozhatják olyan 
ártatlan dolgok is, mint egy 
hajszálrepedés a végbélen, 
hasmenés miatti irritáció 
stb. Amennyiben azonban 
egy-két napon belül nem 
rendeződnek, proktológus 
segítségét érdemes kérni, 
mert súlyosabb problémák is 
állhatnak a háttérben, mint 
például egy gyulladás, vég-
bélpolip, vagy éppen rossz-
indulatú daganat.

Hogyan kezelhető? 

Szerencsére több mód-
szer is rendelkezésre áll, ál-
talában a súlyosság, illetve 
a megjelenés gyakorisága 
szerint döntünk. Vannak rá 
különféle vény nélkül kapha-
tó krémek, receptre hatáso-
sabb készítmények, és fon-
tos, hogy az életmódunkkal 
is támogassuk a gyógyulást: 
sok vizet igyunk, székletlazí-
tó ételeket fogyasszunk, mi-
nél kevesebbet üljünk, rend-
szeresen mozogjunk. Súlyo-
sabb esetekben azonban 
szóba jön az aranyér műtéti 
eltávolítása is, akár   lézeres 
eljárással, ami a hagyomá-
nyos műtéti eljárásokhoz ké-
pest sokkal kíméletesebb. A 
lézeres műtét leginkább a 
másod-, illetve harmadfo-
kú esetekben vethető be, 
amikor erőlködés hatására 
ugyan előreesik a csomó, 
de még visszahúzódik, vagy 
visszahelyezhető nyomás-
sal a végbélbe. Éppen ezért, 
nem érdemes sokat várni az 
orvos felkeresésével, nehogy 
lecsússzunk a lehetőségről!

írtA: dr. vörös An nA 

bővEbbEn:   www.L33  

TOVÁBBI INFORMÁCIÓKÉRT HÍVJON MINKET MÉG MA  
a 06-23-428-255 vagy 06-1-350-60- 70-es telefonszámon
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... romlik a  
hallásunk 

Figyeljünk a finom 
jelekre, amik arra 
figyelmeztetnek, hogy 
valami nincs rendben  
a hallásunkkal! 
Cikkünkben ezekből a 
jelekből hoztunk párat. 

Számos oka lehet annak, hogy halláská-
rosodásra gyanakodunk. Lehet az geneti-
ka, túlzott zajterhelés vagy akár az örege-
dés. Bármi legyen is az oka, fontos, hogy 
rendszeresen elmenjünk ellenőriztetni 
hallásunkat, hogy időben észlelhessük a 
hallásunkban bekövetkezett változáso-
kat, mielőtt azok súlyosabbá vagy tartó-
sabbá válnának. Ennek egyik módja az, 
ha figyelünk a finom jelekre, amik figyel-
meztetnek arra, hogy valami nincs rend-
ben. Ezekből a jelekből hoztunk párat. 

CSENGŐ HANG A FÜLBEN 
A fülzúgás olyan csengő hang a fülben, 
amit csak mi hallunk. Lehet hangos vagy 
halk, idejét tekintve: tarthat rövid ideig 
vagy akár egész nap. Vannak lehetséges 
kezelések és kezelési technikák, melyek-
kel csillapíthatóak a tünetek. Egyes fül-
zúgással élő emberek halláskárosodást 
is tapasztalnak idővel. A párbeszédeket 
egyre kevésbé értjük meg. Ha valaki 
beszél hozzánk, és nem egészen halljuk 
vagy értjük azt meg, annak a jele lehet, 
hogy elkezdett romlani a hallásunk. 
Ennek egyik oka lehet az időskori hal-
lásvesztés vagy egy mögöttes egész-
ségügyi probléma. Amennyiben ez az 
állapot rendszeressé válik, érdemes ki-
vizsgáltatni egy audiológussal. 
A párbeszédek egyre nehezebb megér-
tésének okai között szerepelhet még a 
fülben felhalmozódott cerumen (fülzsír) 
is. Ha a viasz elzárja a hallójáratot, meg-
akadályozhatja a hang megfelelő beju-
tását a fülbe. 

EGYRE KEVÉSBÉ VAN KEDVÜNK  
TELEFONÁLNI
Az egyik leggyakoribb jele annak, hogy 
hallásvizsgálatra van szükségünk, hogy 
nem vagyunk hajlandóak telefonon meg-
ejteni az aktuális beszélgetéseket. Ameny-
nyiben gyengül a hallásunk, nehezen 
tudjuk megérteni, kivel beszélünk éppen 
telefonon, különösen zsúfolt, zajos helye-
ken. A szokásosnál fáradtabbak vagyunk.  
A fáradtság és a kimerültség gyakori mel-
lékhatásai a halláskárosodásnak. Mind a 
gyermekeknél, mind a felnőtteknél meg-
figyelhető jelenség, hogy a tisztán halló 
képességünk csökkenésével a szokásos-
nál fáradtabbnak érezhetjük magunkat. 
Az információ megfelelő feldolgozásának 
hiányában az ezzel járó napi stressz a szo-
kásosnál nagyobb energiát vesz igénybe, 
amitől hamarabb elfáradhatunk, szelle-
mileg és fizikailag is hamarabb elérhetjük 
tűrőképességünk határát. 

AZ AZ ÉRZÉSÜNK, HOGY MIN-
DENKI MOTYOG KÖRÜLÖTTÜNK
Ha úgy érezzük, hogy a környezetünkben 
lévő emberek folyamatosan motyognak 
beszélgetés közben, az zavaró, különö-
sen akkor, ha nem értjük mit szeretnének 
mondani. 

SOKSZOR VISSZAKÉRDEZÜNK 
Ha a szokásosnál feltűnően gyakrabban 
kérdezünk vissza a beszélgetések során, az 
a hallásromlás jele is lehet. Érdemes azon-
nal elvégeztetni egy hallásvizsgálatot, hi-
szen a gyakori visszakérdezés beszédérté-
sünk romlásával is összefüggésben lehet. 

NEM HALLJUK A TÉVÉT 
Ha azt tapasztaljuk, hogy egyre hango-
sabbra kell állítanunk a tévé vagy más 
audioeszköz hangerejét, annak a jele le-
het, hogy a hallásunk romlik. Ha a felsorolt 
jelek bármelyikét tapasztalja, fontos, hogy 
hallását szakemberrel ellenőriztesse. A 
halláskárosodás korai felismerése és ke-
zelése megelőzheti a további károsodáso-
kat, és javíthatja az életminőségét. 



10 2023. OKTÓBER

Városháza Közélet Üzlet Életmód Gyerekek 16+ Kultúra Múltunk Paragrafus Sport

M I S E G Í T H E T I  E G Y É L H E TŐ G A Z DA S ÁG I  R E N D S Z E R R E TÖ R T É N Ő 
VÁ LTÁ S ZÖ K K E N Ő M E N T E S ÁT M E N E T É T?

Egy ötlet a szegénység felszámolására 
Beszámoló a FNA konferenciáról

Szeptember 23-án volt a 
budaörsi székhelyű  
Első Magyar Feltétel 
Nélküli Alapjövedelem 
Alapítvány által  
szervezett konferencia 
Budapesten, ahol  
többek között neves 
közgazdászok és szocio-
lógusok beszéltek  
a jelenlegi gazdasági-
politikai helyzet  
tarthatatlanságáról. 

 A budaörsi FNA Alapít-
vány lelkes és a jó ügy 

mellett elkötelezett alapítói 
szerveztek konferenciát  Bu-
dapesten,  a Nemzetközi Felté-

tel Nélküli Alapjövedelem Hét 
apropóján. (...) A meghívott 
előadók, köztük közgazdá-
szok, szociológusok, kutatók 
egyrészt olyan problémákról 
beszéltek, amiről máshonnan 
ritkán hallani, másrészt lo-
gikus érvek mentén felépítve 
a világ nagy problémáinak 
megoldására törekvő elkép-
zeléseket fogalmaztak meg, 
melyeket hallgatni legalább 
olyan érdekes és lélekemelő 
volt, mint bármilyen kulturális 
vagy sporteseményen nézőként 
részt venni.

A konferenciát négy blokk-
ra osztották a szervezők, volt, 
amelyikben nagyobb hangsúlyt 
kapott  a környezetvédelmi 
megközelítés, a másikban  a 
Magyarországon létező sze-

génység kialakulásáról, mér-
tékéről  lehetett sokat megtud-
ni, de külön blokkot kapott az 
oktatás, a munka világa, vala-
mint magáról a feltétel nélkü-
li alapjövedelemről és a vele 
való kísérletekről is szó esett.

Például a szegénység meg-
határozásáról, a szegények 
arányáról a magyar társada-
lomban dr. Kovách Imre szo-
ciológus adott tájékozta-
tást, bár nem tudott pontos 
adatokkal szolgálni, mert a 
KSH beszüntette a szegény-
ség számítását és az utoljára 
valamikor a 2010-es évekből 
gyűjtött adatait sem teszi el-
érhetővé. Az azonban biztosra 
vehető, úgy becsülik, hogy a 
Covid óta a szegények aránya 
legalább 2-4%-kal nagyobb 

lett. Vagyis a magyar lakosság 
egyharmada él szegénységben 
(ez nagyon rossz arány!), és 
nekik nincs politikai érdek-
képviseletük sem.  „Ez a ma-
gyar politikai elit egyetemle-
ges szégyene”  – fogalmazott.  
Később Dr. Czabán Samu  jo-
gász, vislkedéselemző, a jog-
pszichológia kutatója például 
arról beszélt, hogy a magyar 
emberek mentális állapota 
általában rossz és egyre rom-
lik. A  lakosság 80%-a utálja 
(20%) vagy nem különöseb-
ben szereti (60%) munkáját, 
sőt, 30-40% úgy gondolja 
munkájáról, hogy fölösle-
ges.  Tehát olyasmit kellene 
csinálni helyette, ami hasznos, 
például idősekkel beszélget-
ni. Az utolsó előadó,  dr. Büttl 

A Z O N L I N E B I Z TO N S ÁG R Ó L,  VA L AM I N T A Z S N I - R Ő L

Gyermek védelemről szülőknek
Hasznos-e a digitális 
eszközök használata 
gyerekkorban  valami-
lyen formában, vagy tel-
jesen el kellene hagyni 
azt? Egyebek között erre 
kaptunk választ október 
2-án délután a városhá-
zán megtartott előadá-
sokon és kerekasztal-
beszélgetéseken, 
ahova elsősorban a szü-
lőket várták, és  bárki 
feltehette a kérdéseit. 

 Budaörs Város Önkor-
mányzata már hat éve 

együttműködik a Hintalovon 
Gyermekjogi Alapítvánnyal, 
aminek célja a gyermekvédel-
mi alapellátás megerősítése és 

a gyermekjogok hatékonyabb 
érvényesítése. Ennek érdeké-
ben az alapítvány munkatársai 
évek óta tartanak gyermekjogi 
fogadóórákat és jelzőrendszer 
erősítő foglalkozásokat peda-
gógusok és más, segítő foglal-
kozásúak számára a városban 
. Ezúttal közösen szerveztek 
konferenciát.

A rendezvény két részből 
állt, az első blokkban Stáhly 
Kata pszichológus tartott elő-
adást az online élet hátulütői-
ről, amik a gyerekeket veszé-
lyeztethetik. Ő arról beszélt, 
hogy a digitális eszközök 
használata gyerekkorban 
hasznos-e valamilyen formá-
ban vagy teljesen el kellene 
hagyni azt. Az online bizton-
ság témáját és azt, hogy kit 
érint, korcsoportokra bontva 
fejtegette. 

A második blokkban 
Rozsnyai Henriett intéz-
ménypszichológus, aki a Pest 
Megyei Pedagógiai Szakszol-
gálatnál dolgozik (nevelési 
tanácsadó, szakértői vizsgála-
tokat is végez és tehetségkoor-
dinátor), tartott rövid előadást, 
melyben elmagyarázta, hogy 
az SNI és BTMN rövidítések 
mit jelentenek, kik hivatot-
tak felállítani ezeket a diag-
nózisokat, és beszélt arról is, 
hogyan lehet megkönnyíteni 
az átlagostól eltérő gyerekek 
életét a közösségben, illetve 
a közösséget hogyan érde-
mes felkészíteni fogadásuk-
ra. A budaörsi statisztika is 
szóba került, mely szerint az 
idei tanévben az óvodákban 
1246 gyerek közül 16 SNI-s, 
a 2913 általános iskolás közül 
114 (közülük 57 szegregált, 

57 integrált oktatásban vesz 
részt), középiskolások közül 
a gimnáziumban 635 gyerek-
ből 3, illetve a technikumban 
269-ből 6 gyerek SNI-s.  A 
viszonylag kevés óvodásko-
rú SNI-s gyermeket az ma-
gyarázza, hogy kicsi korban 
az idegrendszer még olyan 
plasztikus, hogy fejlesztéssel 
nagyon nagy fejlődést lehet 
elérni, így kevésre mondják 
még rá, hogy SNI-s, az ké-
sőbb derül ki, hogy mennyire 
sikerül fejlesztéssel elhagyni a 
problémákat.  

Mindkét blokkban kerek-
asztal-beszélgetés keretében 
tárgyalták ki azokat a kérdé-
seket, amelyeket a korábban a 
rendezvényre regisztrált részt-
vevők tettek fel, illetve a hal-
lottak alapján frissen felmerü-
lőket is. Az elsőn  két diák is 
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S Z E M P O N TO K A D Ö N T É S H E Z!

Idősek otthona?
 

Október 1-jén volt az idő-
sek világnapja, és ilyen-
kor a szokásosnál kicsit 
több figyelem terelődik 
azokra is, akik már nem 
szeretnének, vagy nem 
tudnak akár nyugdíj mel-
lett dolgozni, háztartást 
vezetni, hanem egysze-
rűen “csak” pihenésre, 
kiteljesedésre vágynak. 
És ilyenkor merül fel a 
kérdés, hogyan teljenek 
a nyugdíjas évek? Az 
idősotthoni lét az egyik 
megoldás, de vajon ez 
törvényszerűen kénysze-
rű lépés, vagy lehet akár 
a legjobb megoldás?

 Egy biztos, ez egy ko-
moly döntés, melyet kö-

zösen kell meghozni, hiszen 
nemcsak az idős embernek, 
hanem  családtagjainak szá-
mára is életforma váltással jár.

Fontos tudni, hogy a ha-
zánkban működő idősottho-
nok nagymértékben eltér-
nek egymástól a biztosított 
szolgáltatások mennyisége és 
minősége tekintetében, attól 
függően, hogy önkormány-
zati vagy egyházi, illetve ma-
gántulajdonban lévő intézmé-
nyekről van-e szó.

Szász Krisztina az Olajág 
Otthonok marketing és prog-
ramokért felelős vezetője a leg-
jobb lehetőség kiválasztásához 
ajánl szempontrendszert. Az 
alábbi kérdéseket írjuk fel vagy 
nyomtassunk ki egy táblázat 
első oszlopába, majd írjuk 
mellé a különböző lehetősé-
geket: önkormányzati intéz-
mény, Olajág Otthonok... stb.) 
és 1-től 10-ig pontozva állítsuk 
fel végül a sorrendet!

És persze írhatunk hozzá 
további, saját szempontokat. 
A döntésnél mindig figyel-

jünk arra, hogy mi a legjobb 
az idős embernek, mi az ő 
vágya. Hol van a leginkább 
biztonságban, hol kapja a 
legtöbb segítséget, hol nem 
érzi tehernek önmagát, hol 
őrizheti meg a méltóságát, 
hol teljesedhet ki leginkább? 
Támogassuk, látogassuk, szer-
vezzünk közös programokat! 
Ha jól választjuk meg az adott 
idősotthont, akkor a jövőben 
idős hozzátartozónk akár úgy 
is érezheti, mintha folyamato-
san nyaralna.

részt vett, hogy az ő szemszö-
gükből is lássuk a helyzetet. A 
szülőnek is be kell tartania a 
családban hozott szabályo-
kat, például az étkezőasztal-
nál ők se használják a mobilt - 
jegyezték meg. Gyurkó Szil-
via gyerekjogi tanácsadó, aki 
mint moderátor vett részt az 
eseményen, elmondta, hogy a 
Hintalovon honlapon sok tá-
jékoztató írás található erről, 
ezen kívül a Kék-Vonal hon-
lapon, ami egy gyermekkrí-
zisekre szakosodott oldal, 
az UNICEF nemzetközi 
gyermeksegítő szervezet hon-
lapján is lehet tájékozódni, 
valamint a Nemzeti Média-
hatóság weboldala, a Gyerek 
a Neten is szolgál hasznos 
tanácsokkal. Ugyanitt szűrő-
programokat is le lehet tölteni 
ingyenesen.

b. é.
A tEljEs cikk itt olvAshAtó: 

budaorsinaplo.hu/

gyermekvedelemrol-szuloknek- 

az-online-biztonsagrol- 

valamint-az-sni-rol/

Ferenc  közgazdász azokról a 
világszerte végzett kísérletek-
ről beszélt, amelyekben vala-
milyen alapjövedelem folyó-
sításban részesülő csoportok 
reakcióit vizsgálták. Általában 
pozitív tapasztalatokat szerez-
tek, vagyis az emberek állandó 
jövedelem-kiegészítés mellett 
sem lustultak el, ha egyébként 
sem voltak azok. Ugyanakkor 
ezek az egy-két éves kísérletek 
nem adnak választ arra, mi 
történne, ha garantáltan élet-
hosszig tartana ez az „ingyen 
pénz”. A végső konklúzió az 
volt – bár ez inkább nálunk 
csak a nők számára természe-
tes -, hogy ha nem kellene dol-
goznunk, mert éppenséggel 
a gépek elvégzik helyettünk, 
illetve amúgy is felesleges a 
munkánk, akkor sem érnénk 
rá unatkozni, annyi feladata 
van egy embernek. 

b. é. 

A tEljEs cikk itt olvAshAtó:
 budaorsinaplo.hu/egy-otlet-a-

szegenyseg-felszamolasara-

beszamolo-a-fna-konferenciarol/

TEHÁT A SZEMPONTOK:

• Mennyire fontos az adott intézmény elhelyezkedése, a közle-
kedési lehetőségek?

• Milyen az intézmény környezete (park, kert, tó), milyen lehető-
ségeket kínál az épület (akadálymentesített, büfé, fodrász stb.)?

• Biztosít-e az adott intézmény élethosszig tartó biztos lakha-
tást az állapottól függően?

• Van-e lehetőség saját apartmanban, a függetlenséget, önál-
lóságot megőrizve élni?

• Fel van-e készülve az adott intézmény arra, hogy egy későbbi 
állapotromlás esetén fokozott ápolási, esetleg demenciával 
élők részlegén biztosítson ellátást? 

• Támogatja-e az otthon a fizikai és mentális egészség fenntar-
tását (terápiás foglalkozások, tornaszoba, uszoda, sószoba, 
gyógytornász, gyógymasszőr stb.)?

• Van-e 24 órás egészségügyi felügyelet? Van-e intézményi or-
vos és egyéb szakorvosok?

• Van-e szabad ki-, és bejárás az intézménybe/-ből? A család tagok 
látogathatnak-e, esetleg ott is alhatnak egy-egy éjszakát?

• Adott-e a mindennapi terhektől való mentesség (mosás, főzés, 
takarítás stb.)?

• Van-e napi ötszöri minőségi étkezés, választható menü, diete-
tikusi támogatás?

• Van-e lehetőség a szabad vallásgyakorlásra?
• Van-e könyvtár, egyéb közösségi helyiség?
• Milyen programlehetőségek – kirándulások saját busszal, 

zenés-táncos rendezvények ismert fellépőkkel stb. vehetők 
igénybe helyben?

• Szerveznek-e a hagyományos programok mellett (klubok) az 
idősek életét megszínesítő egyéb eseményeket, mint például 
a generációk találkozása (babák, bölcsődések, óvodások, 
iskolások)?

• Elérhető-e az élethosszig tartó tanulás (Senior Akadémia), 
senior sportok (Nordic Walking, jóga, zenés torna, senior 
örömtánc stb.)?

• Támogatja-e az intézmény az önmegvalósítást  - például ba-
kancslista program -, mely az idős ember vágyait teljesíti?
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„Itt láttunk egyedül vidám gyerekeket”
Hampuk Zsolt tudatosan kereste Budaörsön  
a legjobb iskolát most elsős gyermeke számára,  
és úgy gondolja, ezt a Mátrixban találta meg 

 
- Hányadikos a gyermeke, mióta jár ide és hogy találtak rá 
erre az iskolára? 
A gyermekem most elsős. Tudatosan Budaörsön kerestünk 
magániskolát, gyermekem 4 éves korától (mi nem Budaörsön 
lakunk) és így találtunk az intézményre.
 
- Miben más ön szerint a Mátrix, mint az állami iskolák, és 
miben más, mint általában a magániskolák?
Az állami iskolákhoz képest az alacsony osztálylétszám a 
legnagyobb különbség, mely lehetővé teszi a gyermekköz-

pontú oktatást. A többi magániskola közül a gyermekek 
vidámsága emelte ki. A hasonló szerkezetű iskolák vagy túl 
nagy létszámmal 22-24 fős osztályokkal működnek, vagy a 
korai ígéretekhez képest poroszosabb oktatási rendszerrel 
igyekeznek elérni a kitűzött célt. Itt láttunk egyedül vidám 
gyerekeket a két évfolyamon keresztül.
 
- Kiknek ajánlja ezt a sulit? A kiemelkedően tehetséges, a 
lemaradó gyerekeknek, vagy bárkinek?
Az összes szülő kiemelkedően tehetségesnek tartja a saját 
gyermekét. Így inkább azt mondanám, hogy ezt az isko-
lát minden olyan családoknak ajánlom, akik valódi, boldog 
gyerekkort szánnak gyermekeiknek. Természetesen a szük-
séges ismeretek és az önálló tanulás képességének elsajátí-
tása elvárás minden szülőben, a feleségem és én úgy hisszük, 
gyermekünk ezt a Mátrixban megkaphatja.
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S P Ó R O L J U N K E G Y Ü T T 13.  R É S Z

Az idővel is bánjunk 
takarékosan!

Az idő pénz, úgy tartja a 
mondás, és valóban, 
minél koncentráltabban 
végezzük el a feladata-
inkat, annál hamarabb 
végzünk vele, az elnyert 
plusz időt pedig vagy 
visszaforgatjuk még 
több munkavégzésbe, 
ami szó szerint több 
pénzt hoz, vagy a jól 
létünkre fordítjuk, ami-
nek értéke felbecsülhe-
tetlen. A nők esetében 
ez még inkább igaz, 
hiszen általában a 
munka mellett ők törőd-
nek többet a családban 
a gyerekekkel, tőlük 
várja a többség, hogy 
rend és tisztaság legyen 
a lakásban. 

 A Budaörsön élő Novai 
Éva élete azzal tűnik ki 

az átlagos asszonyi sorsok kö-
zül, hogy a napi nyolc órában, 
vezetői beosztásban végzett 
munkája és három gyereke 
mellett sikeres tájfutó, kor-
osztályában rendszerint do-
bogós helyen végez a világ-
versenyeken. (Erről itt írtunk 
budaorsinaplo.hu/novai-eva-
bronzermet-nyert-a-tajfuto-
vb-n/) Ezért elsőként őt kér-
deztük meg, hogyan tudja 
mindezt összehangolni. 

A munka:
1.  Fókuszáltan kell dolgozni. 

Nem szabad elkalandoz-
nia a figyelmünknek, hogy 
célirányosan tegyük, amit 
kell, és így jóval gyorsab-
ban haladunk - tanácsolja. 
Továbbá: “Ébresztőt állítok 
be nap közben is, ha időre 
kell menni valahova, mert 

így az aktuális feladatba 
teljesen bele tudok mélyed-
ni, nem kell nézni az órát, 
mikor kell indulni.”

2.  Be kell kategorizálni a fel-
adatokat, és a nehezebbel 
kezdeni, így arra még több 
energia jut, és gyorsabban 
haladunk az elején, mint-
ha azt hagynánk a végére.

3.  Éva home office-ban dol-
gozik, de ha be kell menni 
értekezletre az irodába, 
akkor közösségi közleke-
déssel teszi, mert így uta-
zás közben elintézi példá-
ul a számlák befizetését, 
online időpont kéréseket, 
egyéb telefonokat. 

4. Az egyre divatosabb multi-
taskingben nem hisz, 
vagyis hogy többfelé lehet 
figyelni egyszerre, de szi-
multán végezni két eltérő 
képességet igénylő dolgot 
lehet. Például egy mono-
ton, fizikai mozgást a gon-
dolkodással összekapcsol-
ni. Hiszen futás közben 
remekül lehet gondolkoz-
ni a megoldandó felada-
tokon, vagy autóvezetés 
közben meg lehet hallgat-
ni az online munkahelyi 
beszélgetéseket.

 A család:
5.  Munkamegosztás: a család 

minden tagjának van fel-
adata, ezen kívül külső se-
gítséget is mindig elfogad, 
például nagyszülőktől.

6.  A gyereknevelésben is a jó 
időbeosztás elvét követi, 
mert úgy vallja, hosszútá-
von megéri megtanítani, 
önállóságra nevelni a gye-
rekeket, mert így nem kell 
utánuk pakolászni, ágyaz-
ni stb.

7. Google naptárba van be-
írva minden program, 
amit minden családtag 

lát és mindenhez oda van 
írva, kinek a feladata. “A 
hetet előre megtervezzük 
már előző vasárnap este, 
és akkor mindenki fel tud 
készülni fejben is a prog-
ramjaira.”

8.  Emellett azért napi teendő 
listát is ír minden reggel, 
így nem kell azon gondol-
kozni, mit is kell még el-
végezni. “Nagyon jó érzés 
sorra kipipálni az elvégzett 
feladatokat!”

9.  Soha nem  csúcsidőre idő-
zíti a vásárlásokat, hogy ne 
a sorban állással menjen el 
az idő. Például iskolakez-
déshez már július végén 
beszerezte, amit kell, és 
adóbevallással is mindig a 
határidő előtt készül el. A 
bevásárlólista - a bolti út-
vonal sorrendjében - szin-
tén óriási segítség.

10. Legfeljebb kétheti sűrű-
séggel családostul mennek 
vásárolni, és ehhez min-
denkinek össze kell írnia, 
mire van szüksége. 

11. Nagyon sok időt lehet 
spórolni azon, ha az em-
ber nem lóg a közösségi 
média oldalakon. “Nekem 
csak Facebook oldalam 
van, és az is csak a gyere-
kek miatt.”

A háztartás:  
12. A sok apró mozdulattal 

számottevő időt spórol-
hatunk meg. Például “a 
ruhákat szépen terítem ki, 
így szinte soha nem vasa-
lok.” A zoknipárokat egy-
más mellé teríti, beszedés-
nél nem megy el idő a pá-
rok keresésével. Ugyanígy 
a mosogatógépbe egymás 
mellé kerülnek az azonos 
evőeszközöket, elpakolás-
kor nem kell válogatni. A 
hivatalos leveleket, egyéb 

iratokat egy helyen gyűjti 
össze és havonta egyszer 
válogatja szét és fűzi le a 
mappájukba őket az öt 
évig tartómegőrzéshez. 
(Egyebek között a háztar-
tás időtakarékos megszer-
vezéséről lesz szó a követ-
kező, sorozatunk befejező 
részében - a szerk.)

Sport:
13. Úgy próbálják férjével 

együtt megoldani az edzé-
seiket, hogy a családi éle-
tet a legkevésbé zavarja 
(például hétvégén a férj 
kora reggel, ő pedig rög-
tön utána, amikor még 
csak ébredeznek a gyere-
kek), vagy amikor utaznak 
valahova, akkor az utolsó 
x kilométert Éva futva te-
szi meg, így ez sem a mi-
nőségi közös idő rovására 
megy. Régen a gyerekek 
délutáni alvásához igazod-
tak, azalatt futott az egyi-
kük. Hétköznap reggel 
pedig már futóruhában 
viszi a gyerekeket iskolába 
és onnan egyből a terepre 
megy. 

borhEgyi évA
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V E N D É G S É G B E N B É K E F Y L A J O S N Á L

„Az Úristen többször is  
egy érdekeset csavarintott  
az életemen”

Bevallom, nem ismertem 
e cikk megírása előtt dr. 
Békefy Lajos református 
lelkészt, de miután egy 
ideje megtisztelt azzal, 
hogy elküldte a főként 
teológiai esszéinek a link-
jét a Budaörsi Naplónak, 
vártam az alkalmat, hogy 
legyen aktualitása egy 
vele készült beszélgetés-
nek.

 „(...) Bejártam sok utat, 
tengeren innen és túliakat, 

s megmutattad:  Haza csak egy 
van, túl országon és földön, s 
hogy vársz haza, örök országod-
ba, újra és újra megköszönöm” – 
ezekkel a szavakkal köszönte 
meg az elismerést  dr. Békefy 
Lajos  Ph.D. 2023. augusztus 
18-án, a Lovagkereszt állami 
kitüntetés átvételekor.  Több 
évtizedes  munkatársa,  dr. 
Birkás Antal  Ph.D., a KDNP 
Protestáns Műhely (amelynek 
Békefy a külügyi titkára  volt 
25 éven át)  elnöke pedig ezt 
írta:  „(…)  mennyi közös elő-
adás, konferencia, közös szer-
kesztésű könyv, együtt megírt 
munka, külföldi utak, előadá-
sok, politikai kapcsolatok épí-
tése. Nagy utak, gyors tempó – 
fáradhatatlan kreativitás.  Ezt 
ismerhettem meg Lajostól. Jó 
helyre került ez a kitüntetés! Egy 
szép pálya elismerése…”.  

Minden állami ünnepkor át 
szoktam böngészni, van-e a ki-
tüntetettek között budaörsi, így 
bukkantam rá a fenti sorokra. 
Békefy Lajost (református lel-
kipásztor, szociáletikus, közíró, 
fordító, kutató, publicista, a Pro-
testáns Műhely külügyi titkára, a 
Presbiter Lapot annak újra indí-
tó főszerkesztője)  személyesen 

nem ismertem, de egy ideje már 
megtisztelte azzal a Budaörsi 
Naplót, hogy időről-időre el-
küldte a különböző, főként teo-
lógiai kiadványokban megjelent 
írásait, elsősorban biblikus esz-
széket. Azután megtudtam róla, 
hogy bár  1948-ban Csornán 
született, és utána Győrben élt, 
még egészen fiatalon, 1971-ben 
az első feleségével költözött 
Budaörsre. Azóta   itt lakik, és 
több, mint  harminc  éve már a 
második feleségével,  Röhrig 
Klaudiával, aki két felnőtt lá-
nyuk édesanyja és unokáik is 
vannak. Mindketten református 
lelkészek, közös világnézettel, 
hasonló értékrenddel, sőt kö-
zös ismerősökkel, és mégis csak 
több kitérő után találtak egy-
másra. Sorsuk hasonló, hiszen 
az elismerések mellett mind a 
kettőjüknek volt része elutasí-
tásban és érthetetlen „bünteté-
sekben”. Ám főleg Békefy Lajos 
–  felfele mutatva, s hozzátéve: 
Isten segítségével  – ezekből 
mindig igyekezett az előre mu-
tatót kihozni maguk és szolgá-
latuk számára. Megköszönve Is-
tennek az útmutatást, és persze 
a tanulságokat is levonva. 

Minderről meséljenek 
azonban inkább ők maguk! E 
cikk megírásához ugyanis „ven-
dégségbe” hívtak a Domb utcai 
otthonukba, egy kis panellakás-
ba, ahol a szekrényben a relik-
viák, köztük a legújabb mellett 
régebbi  kitüntetések, okleve-
lek, például a nagy becsben tar-
tott  „Büntetés-végrehajtási Szol-
gálatért Emlékplakett dr. Békefy 
Lajos közalkalmazottnak, a 
Pálhalmai Országos Büntetés-
végrehajtási Intézet lelkészének” 
2010-ből, és a polcokon az álta-
la jegyzett  könyvek  (köztük 15 

saját és mintegy húsz fordítás) 
gazdag életútról tanúskodnak. 
S ha már felsorolás: tegyük még 
hozzá a több, mint 4200 eddig 
megjelent cikket is, bár ezekre 
már az online archívumokban 
kereshetünk rá.

Azt írta, amikor ezt az 
időpontot egyeztettük a be-
szélgetéshez, hogy most két 
hétig itthon van, de utána is-
mét elutazik, ezúttal Rómába, 
a Vatikánba, ahol újabb kutató 
munka következik. Mesélne er-
ről? – próbáltam a megismerke-
dés után rátérni az interjúra. A 
válasz azonban igencsak meg-
lepett, hiszen a téma az 1915 
nyarától 1917-’18 fordulójáig a 
törökök által elkövetett örmény 
népirtás, aminek a feltárásával 
már több mint öt éve kezdett 
el Békefy Lajos foglalkozni ma-
gyarul. (...)

Mi azonban térjünk vissza 
Békefy Lajos életéhez, vagy in-
kább annak a kezdetéhez! „(...) 
Apám kun fajtánk kollektív álma 
szerint mindig fehér falú templo-
mot szeretett volna építeni, előbb 

a karcagi, majd a délvidéki, ter-
mékeny, fekete földes pusztasá-
gon. Ebből annyi valósult meg, 
amennyit én megtehettem. Épít-
hettem három templomot. Egy 
kis templomocskát Pesterzsébet-
Szabótelep népével. (…) És két 
börtönkápolnát a pálhalmai 
börtönóriásban, ahová közel tíz 
évre kaptam megbízást(…)”.- – 
írta öt évvel ezelőtt a hetvenedik 
születésnapján, felkérésre.  Kér-
déseimre válaszolgatva pedig, 
hogy végül is miért lett pont 
lelkész és nem mondjuk ügy-
véd, orvos vagy pszichológus, 
aminek a szülei szánták, fel-
idézi:  „1964-ben apám barátai 
révén kijutottam Svédországba. 
Az új világra csodálkozva egyik 
vasárnap a baráti család elvitt 
egy malmői katolikus templom-
ba. Olyan volt fehér falaival, a 
templomtérbe felülről belógó, 
elfektetett hajóárbocával, mint 
egy lebegő, mennyei bárka. Nem 
tudom, hogyan, csak azt, hogy 
miért: térdre roskadtam, eltűnt 
a tér és az idő, valami fantasz-
tikus, belső ragyogást éltem át, 
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a templomszolgának úgy kellett 
megkocogtatni a vállamat, hogy 
vége a misének, menjek én is to-
vább. Azután már javában refor-
mátus teológiát tanultam Buda-
pesten, az 1960–’70-es években, 
mikor édes jó anyám elmesélte, 
hogy szülés közben annyi vért 
veszített, amitől napokig kómá-
ba esett. Amikor pedig magához 
tért, megkérdezte tőle az orvos, 
hogy miért ütögette meg több-
ször is a saját vállát. Azért, mert 
amikor a tudat és a tudattalan 
határán lebegett, gyönyörű fényt 
látott, és a látomásában vala-
ki a vállára tette a kezét, és azt 
mondta neki, hogy ‘fiad született, 
neveld fel!’ Én pedig azt gondo-
lom, hogy azóta ezt a hangot 
keresem, és ezt úgy hívják: Isten 
Szava, Igéje.” Vagyis, teszi hoz-
zá: „Az én utam eleve elrendelte-
tett, ki volt jelölve.” (...) 

Budaörsre tehát Győrből 52 
évvel ezelőtt költözött, és „innen 
indult el a klasszikus pályám, az 
ökumenikus szolgálat, a nem-
zetközi szolgálat  (New Yorktól, 
a Skandináv égövben a legkisebb 
erdélyi faluig), innen mentem 
külföldre ösztöndíjasnak először 
Wittenbergbe,  majd lettem a 
Magyarországi Egyházak Öku-
menikus Tanácsa lapjának  szer-
kesztője. Ezzel egy időben voltam 
Pesterzsébeten lelkipásztor. (...).”

Röhrig Klaudia eddig in-
kább csak csendben hallgatta 
beszélgetésünket, de bő egy 
óra elteltével most már tény-
leg nagyon szerettem volna 

megismerni, hogy találkoztak 
ők ketten egymással. Klaudia 
édesapja,  Röhrig Gyula  Délvi-
déken, pontosabban az egykori 
Jugoszláviában, Verbászon volt 
lelkész, továbbá bibliafordító és 
nyelvész, és   húszezer kötetes 
könyvtárat tartott fenn. A lá-
nya kezdetben mellette tanult, 
majd Svájcban végzett teológiát, 
ahonnan sokak csodálkozására 
hazament, és többek között Zág-
rábban tanított az egyetemen, 
sokat publikált, illetve párhu-
zamosan lelkészként dolgozott 
egy közeli, kis településen. Re-
formátus körökben jól ismerték 
és szerették, tisztelték a fiatal, 
ekkor 36 éves lelkésznőt. Békefy 
Lajost szintén több szál köti a 
Vajdasághoz, mert apai ágon 
éltek ott rokonai, ismerősei, 
akiket nyaranként meglátoga-
tott. Klaudiával azonban még 
soha nem találkozott, miköz-
ben ismeretlenül már olvasták 
egymás publikációit és hallottak 
egymásról. Majd az egyik ilyen 
látogatáskor egy rokon megem-
lítette Lajosnak, hogy pár kilo-
méterre van Piros (Rumenka), 
ahova a református templomba 
szinte zarándokolnak a népek, 
és át kellene menni. Így is tet-
tek, csakhogy a tiszteletes nő 
éppen nem volt otthon. Na és, 
hogy még bonyolódjon a törté-
net, nem csak ekkor kerülték el 
egymást. Már korábban ugyanis 
egy közös barát – aki szerelmes 
verseket is írt akkoriban Klau-
diának – megkérte Lajost, hogy 

mivel ő nem ér rá, menjen ki a 
Keleti pályaudvarra elbúcsúz-
tatni a lányt, mert egy igencsak 
igazságtalan és félreértéseken 
alapuló ügy miatt, amibe csak 
belekeverték, 24 órán belül el 
kell hagynia Magyarországot. 
Békefy azonban úgy gondolta, 
hogy erre a barátnak kellene időt 
szakítania. „De bennem maradt, 
hogy rosszul döntöttem” – mond-
ja. Végül egy több száz fős vaj-
dasági konferencián találkoztak 
személyesen, ahol kölcsönösen 
megörültek egymásnak. (...) Így 
1988-ban megesküdtek és 1989-
ben megszületett a nagyobb lá-
nyuk, Eszti, aki Soroksáron él. 
1991-ben pedig a kisebb, Dóri, 
aki Rómában lakik. 

„De az Úristen megint egy 
érdekeset csavarintott” – folytat-
ja Békefy Lajos. Hiszen őt „nem 
fogadta”  Jugoszlávia, vagyis ott 
nem folytathatta volna a lelké-
szi hivatását, így azt a döntést 
hozták, hogy Klaudia költözik 
Magyarországra, és ezzel elke-
rülték a Délszláv háborút. Igaz, 
itt Magyarországon viszont a 
lelkésznő svájci diplomáját nem 
honosították hosszú ideig.  (...) 
Felmerült egyébként az is, hogy 
Budaörsön kapjon segéd-lelké-
szi állást, amit – többek között 
mint az Európai Keresztény 
Nők Fórumának alapító tagja és 
önálló lelkészi gyülekezeti gya-
korlattal rendelkező, magasan 
képzett teológus –   érthetően 
nem fogadott el,  „hiszen segéd-
lelkésznek fiatalok is vannak”. 

„Én pedig egyre többet 
utaztam a munka miatt, illetve 
kaptam doktorátusom előkészí-
tésére három évre  kutatói ösz-
töndíjat  Heidelbergben, ahon-
nan minden hónapban egyszer 
hazajöttem, meg szerkesztettem 
közben a részben már általam 
alapított lapokat (Hit és Jövő, 
Reformpress). Így   Klaudia las-
san átvette tőlem a korábbi mun-
kám egy részét és több mint tíz 
évig csináltuk közösen” – foglalja 
össze röviden életük egyik talán 
legnehezebb, de visszatekintve 
mégis legszebb szakaszát Lajos. 

Hogy miért maradtak eny-
nyi éven át Budaörsön?  „Hát, 
megszerettünk Budaörsön, 
egész biztos, hogy az az oka” – 
feleli nevetve Klaudia. De azért 
faggatom őket tovább. Talán a 
gyerekek miatt, akik szerették 
az itteni óvodát, iskolát? Igen, 
részben ezért is. De hát, ők 
már kirepültek. Akkor a város 
viszonylagos nyugodtsága, s 
közelsége a lelkész munkahelye-
ihez? Igen, ez is szempont lehe-
tett, de most már nyugdíjasként 
nem az. Akkor leginkább a tele-
pülés német hagyományai és a 
házaspár német gyökerei miatt 
maradhattak Budaörsön, illet-
ve mert szimpatikus számukra 
a város fejlődése – nyugtázom. 
Hozzátéve, hogy a helyi köz-
életbe pedig a nyitottságuk elle-
nére azért nem sikerült jobban 
bekapcsolódniuk, mert ahogy 
Békefy Lajos fogalmazott: „Bu-
daörs olyan volt nekem, ahova 
kijöttem pihenni.” Illetve „ahol 
van a ti kincsetek, ott van a ti szí-
vetek, és nekem a munkám volt 
a kincsem, korábban a gyüleke-
zetem Pesterzsébeten. Aztán éve-
ken át Dunaújváros, a pálhalmai 
bv intézet, ahol lelkészkedtem. És 
közben az írói, szerkesztői mun-
ka. Tehát fizikailag nem volt 
időm aktívabban budaörsivé 
válni.”  Talán majd most, nyug-
díjasként? Persze csak miután 
visszajön Rómából és befejezi a 
könyvet az örményekről…

E. E. 

A tEljEs cikk itt olvAshAtó: 

budaorsinaplo.hu/ 

vendegsegben-bekefy-lajosnal-az-

uristen-tobbszor-is-egy-erdekeset-

csavarintott-az-eletemen/
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N E K E M E Z É R T T E TS Z E T T A Z E LŐA DÁ S

„John” 
Tetszett az előadás? – 
kérdezte kedves ismerő-
söm, akinek mára van 
három jegye. A férjével 
és a kiskamasz fiával 
terveztek színházba 
menni, de gyorsan lebe-
szélem, hogy a harma-
dik jegyet adják inkább 
át egy „felnőtteknek”.  
A válaszom pedig rövi-
den az neki (is), hogy 
tetszett. Először is fan-
tasztikus volt a négy  
színész... 

 Annie Baker fiatal 
amerikai drámaírónő 

2014-ben Pulitzer-díjat kapott 
‘The Flick‘ című darabjáért. A 
John 2015-ben debütált New 
Yorkban, a Signature Theatre 
Company előadásában, és 
azonnal hangos sikert aratott. 
A Time Out magazin 2019-ben 
‘Az 50 legjobb valaha megírt 
dráma‘ közé választotta…” – 
nos, amikor ilyesmit olvasok 
a bemutató előtt, mindig félek 
attól, mi lesz, ha nekem meg 
nem igazán tetszik majd. Hi-
szen mint egy helyi kis újság 
szerkesztője, ráadásul nem 
irodalmi, hanem gazdasági 
végzettséggel és gazdasági 
szakújságírói előélettel, mi-
lyen alapon bírálhatnám én 
felül azokat a szakembereket, 
akik így méltatták az írót és 
munkáját. 

Tegnap este megnéztem 
a Budaörsi Latinovits Szín-
házban a Johnt. Magyaror-
szágon itt láthatjuk először 
és az általam nagyon kedvelt, 
az utóbbi pár évben hatalmas 
fejlődésen keresztül ment kis 
teátrum 2023-’24-es évadá-
nak ez volt az első bemutató-
ja. Vagyis nagy gonddal erre 
a darabra esett a választása 
nemcsak a színház tehetséges, 
fiatal igazgatójának Berzsenyi 

Bellaagh Ádámnak, hanem 
elsősorban a Budaörsön most 
másodszor rendezett Máté 
Gábornak. Az utóbbinak a 
munkássága megint csak vi-
tathatatlan, akár szereti valaki 
az 1955-ben született színész-
rendezőt, akár nem. Hiszen 
Kossuth- és Jászai Mari dí-
jas, a Katona főigazgatója, 
egyetemi tanárként 27 évig 
legendákat „nevelt” a 2020-
as botrány előtti Színház- és 
Filmművészeti Egyetemen, 
Doctor of Liberal Arts (DLA) 
tudományos fokozata van, és 
szerepeit, rendezéseit, filmjeit 
és egyéb díjait csak hosszú-
hosszú oldalakon keresztül le-
hetne felsorolni. Csak jobban 
tudják tehát ők nálam, hogy 
jó-e ez a darab, vagy nem? 

Hát, nem is tudom. Hogy 
tetszett az előadás? – kérdez-
te kedves ismerősöm, akinek 
mára van három jegye. A 
férjével és a kiskamasz fiával 
terveztek színházba menni, 
de gyorsan lebeszélem, hogy a 
harmadik jegyet adják inkább 
át egy „felnőtteknek”. A vála-
szom pedig röviden az neki 
(is), hogy tetszett. 

Először is fantasztikus volt 
a négy színész. 

A vendégként meghívott 
Bánsági Ildikót gyerekkorom 
óta imádom, amikor még fi-
atal volt, olyan nő szerettem 
volna lenni, mint ő, és ahogy 
egyre idősebb lett, azt éreztem, 
hogy ilyen bohókásan kellene 
mindenkinek megöregedni. A 
Johnban ő Genevieve, a darab 
helyszínét jelentő panzió nála 
nem sokkal fiatalabb tulajdo-
nosnőjének bolond barátnője. 
Nem sokszor tűnik fel a szín-
padon, valahol nem is értet-
tem, hogy miért Genevieve a 
negyedik szereplő, mert azon 
kívül, hogy a férje szelleme kí-
sérti és nyilvánvalóan egykor 
boldogtalan volt a házassága, 
nem sok pluszt adott nekem a 
darab mondanivalójához. 

Annál fontosabb azonban 
a panzió kedves, fecsegős és 
a hozzá betoppanó fiatal pár 
tagjaival külön-külön igazán 
mély beszélgetéseket folytató 
Mertis Katherine, akit a bu-
daörsi társulat állandó tagja 
Takács Katalin formál meg. 
Azt hiszem ő „adja el” ezt az 
előadást. Derűs, gondoskodó 
házinéni, miközben megtud-
juk, hogy a beteg férjét ápolja, 
aki amúgy nem jelenik meg, 
mert a ház másik szárnyában 
lakik. Ha létezik egyáltalán – 
jegyzi meg a kisvárosi panzió-
ba érkező fiatal pár. 

Elvileg ők a főszereplők, 
Elias és Jenny, Böröndi Ben-
ce és Hartai Petra. Korábban 
egyik fiatal színészt sem ismer-

tem, itt a budaörsi társulatban 
láttam őket először, a fiatalem-
bert 2016-ban, Hartai Petrát 
tavaly és hamar a kedvenceim 
lettek. Böröndi Bence minden 
egyes szerepében más és más, 
rengeteg arca van, és a rettegő 
kisfiútól az akár idősebb főfelü-
gyelőig hiteles. Itt egy végtele-
nül unszimpatikus, csámcsogó, 
orrot fújó, az aktuális párjaira 
rovarként gondoló fiatal férfi, 
akinek azért valahol nagyon 
mélyen biztosan vannak nor-
mális emberi érzései is (hiszen 
különben miért szeretné őt 
egy olyan érzékeny és nagysze-
rű lány, mint Jenny), de ezt jó 
mélyen elrejti. Jenny ugyanis 
a párjával szemben abszolút 
szerethető, annak ellenére vagy 
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Október 10. kedd 19.00
Filmklub 

R.M.N. 
Vezeti: Banai Katalin

A belépés ingyenes!

Október 16. hétfő 19.00
Művészetek 

Edvard Munch művészete
Előadó: Gimesy Péter

Jegyár: 1000 Ft, diák, nyugdíjas 500 Ft 

Október 17. kedd 18.00
Magyar Történelmi 

Szalon
Téma: Gróf Bánffy Miklós 

képzőművész, író,  
politikus emlékezete, 

születésének 150. évfor-
dulója tiszteletére

Előadó: Ókovács Szilveszter, 
az Operaház főigazgatója

A belépés ingyenes! 
Helyszín: 

Városi Ifjúsági Klub

Október 22. vasárnap 10.00
Csokibár

 Aranyszóló pintyőke
az Ákom Bákom  

Bábcsoport előadásában
Jegyárak: teljes árú: 1.500 Ft, gyermek 

jegy (2 éves kortól) 1.000 Ft / fő

Október 27. péntek 19.00
Viszonyok 
Kína és Tajvan

Előadó: Dr. Matura Tamás
Jegyár: 1000 Ft / diák,  
nyugdíjas jegy: 500 Ft

Október 30. hétfő 19.00
Világjárók: Irak
Előadó: Simigh Ágnes

Jegyár: 1000 Ft, diák, nyugdíjas 500 Ft 

November 2. csütörtök 19.00
RégIdők 

KÉMEK, FELESÉGEK, 
KATONÁK: 

rendhagyó és tipikus női 
sorsok 1848–1849-ben

Előadó: Katona Csaba 
történész

Jegyár: 1000 Ft, diák, nyugdíjas 500 Ft 

November 7. kedd 19.00
Filmklub 

Fortuna vendégei  
(magyar dokumentumfilm)

Vezeti: Banai Katalin
A belépés ingyenes!

November 8. szerda 16 óra
Magyar Történelmi 

Szalon
„Furcsa szerelem” - 

Galgóczy Árpád József 
Attila-díjas műfordító  

megemlékező estje

November 11. szombat
Márton-nap

lámpás felvonulás  
és táncház  

(gyülekező 16.00-tól a 
Városháza előtt, indulás 
16.30-kor a JMMH felé)

November 12. vasárnap 10 óra
Csokibár

A telhetetlen méhecske 
/ Habakuk Bábszínház

Jegyárak: teljes árú: 1.500 Ft, gyermek 
jegy (2 éves kortól) 1.000 Ft / fő

November 13. hétfő 19 óra
Világjárók: Szíria 

Előadó: Perger István 
Jegyár: 1000 Ft, diák, nyugdíjas 500 Ft 

November 14. kedd 19 óra
Írók egymás közt

Zoltán Gábor vendége 
Tompa Andrea, magyar 
író, színikritikus, többek 

közt A Hóhér háza, az 
Omerta, a Haza és a Sokszor 

nem halunk meg című 
könyvek szerzője

Jegyár: 1000 Ft, diák, nyugdíjas 500 Ft 

A műsorváltoztatás jogát fenntartjuk! 

Bővebb infó jmmh.hu oldalon jegyeladás a jmmh.jegy.hu!

talán pont azért, mert tele van 
gyerekkori traumákkal, amik 
miatt folyton bizonytalan. És 
érdekes ellentmondás, hogy 
miközben fél egy személyiség-
gel felruházott játékbabától, 
horror történeteket meséltet 
magának Elias-szal. Hartai 
Petrának minden mozdulata, 
gesztusa, arcjátéka tökéletesen 
hozza elénk azt a fiatal nőt, aki 
nagyon-nagyon szeretné a 
hároméves kapcsolatát meg-
menti, de a párja által folya-
matosan kiprovokált vesze-
kedéseket már egyre kevésbé 
bírja elviselni.” - a végéről le-
maradt az elviselni.

A szereplők leírásával 
gyakorlatilag a darab mon-
danivalóját is leírtam: egy – 
illetve több, hiszen a két idős 
hölgy is mesél – pár kapcso-
latának a drámája, apró mo-
mentumokat megmutatva, 
de a nézőktől komoly figyel-
met megkövetelő, fontos pár-
beszédek ellenére sem nyúlik 
le az okokhoz. 

Először is fantasztikus volt 
tehát a négy színész. Másod-
szor itt a Latinovits Színházban 
még soha nem láttam ennyire 
aprólékosan megvalósított 
díszletet. Olvastam, hogy ez 
volt a szerző utasítása, de be 
is tartotta a budaörsi társulat. 
Bevallom, egy-egy számomra 
vontatottabb résznél a búto-
rokat, a képeket, a babákat, a 
virágot, a képet nézegettem. 
Egy kisvárosi panzió kedves 
házinénijéhez illő minden, és 
sajnálom, de nem, nem alakult 
ki bennem semmilyen szoron-

gás vagy izgalom azért, mert – 
ahogy az ajánlóban írták – „a 
lépcsőfordulóban egy félelmetes 
baba ül karosszékben. Mintha 
bámulná a vendégeket. Van, 
hogy a lámpák csak úgy ma-
guktól lekapcsolódnak.” Inkább 
a stresszoldó zene és az öreg 
óra maradt meg, aminek a 
mutatóit az idő múlását jelezve 
Mertis két jelenet között kézzel 
tekerte előre. 

Amiért nagyon tetszik 
a darab, mert semmit nem 
akar szájba rágni, semmi-
re nem akarja rávezetni a 
nézőt, viszont több olyan je-
lenet, párbeszéd van benne, 
ami biztos, hogy tükröt tart 
elénk. Azoknak is, akik ösz-
szességében jó, és azoknak 
is akik kétségbeejtő párkap-
csolatban élnek. Vagy éppen 
nincs társuk. Vagy mert azt 
hazudják maguknak is, hogy 
jobb egyedül. Amiért bizony-
talan vagyok, hogy tényleg 
‘Az 50 legjobb valaha megírt 
dráma’ egyikét láttam-e, pon-
tosabban amiért nem hiszem, 
hogy azt láttam, az a cselek-
mény teljes hiánya. Nem 
történik ugyanis semmi. Sem 
az igen hosszú első felvonás-
ban, sem a nyúlfarknyi má-
sodikban. Így amikor egy kis 
csattanóval (na jó, nem lövöm 
le!) vége lesz, szinte felkiáltok 
csalódottságomban: tényleg, 
most ezzel van vége? Igen, ez-
zel. Meg ennek a cikknek is. 

De azért nézzék meg! 
EllEr ErzsébEt

Fotó: borovi dániEl / budAörsi 
lAtinovits színház



Hullajó férfiak

A férfi izmos napbarnított teste egészen apró fecskében feszít, 
ahogy felém nyújtja a virágot. Csodás napsütés, homokos tenger-
part, minden klappol. Aztán megszólal a telefon éktelen berregő 
hangja. Kinyitom a szemem, áh, megint csak álom. Jobb oldalamra 
fordulok, üres az ágy. 

- Asszony, valaki keres… - hallom Gézám rekedtes hangját.
Még a túlvilágról is utasítgat? 
Felültem, hogy elgémberedett tagjaimba életet leheljek. For-

gattam a bokám, ezzel is húzva az időt. A telefon elcsendesedett. 
Visszanéztem a párnámra, mire újból megszólalt. Nincs mese, fel 
kell vegyem. 

Mamuszomba bújva odatotyogtam az asztalhoz. Egyszerű házi 
telefonom van, kell a ménkűnek az a mobilcsoda. Leültem a székre 
és a fülemhez emeltem a kézibeszélőt.

- Megtaláltam! Érted aranyom, megtaláltam!
- Julikám, reggeli… - a faliórára néztem. 
- Tizenegy óra van! – sipító hangja bántotta a fülemet. – Sá-

rikám, megtaláltam neked a megfelelő…
Letettem a telefont, mielőtt befejezné. Nem akartam hallani, 

így inkább a bogyók után nyúltam, amik ott hevertek a tálcán, egy 
pohár víz mellett. Bevettem, mindet.

Géza halála után Juli barátnőm unszolására megpróbáltam 
a randevúzgatást. Ő is így találta meg az igazit. Azt mondta, kell 
nekem egy társ és a szex, így maradok fiatal. Hagytam magam rá-
beszélni egy klubtalálkozóra. Ott ismerkedtem meg Lajossal. Kedves 
volt és figyelmes. Két hét múlva hozzám költözött. Jó volt vele, bár 
nem bírta sokáig, és mindig éhes volt. Nem tudom, hogy nem vet-
tem észre, hogy a szexen kívül Lajos csak evett és böfögött. Néha 
azt hittem tényleg megelevenedett a kisgömbőc meséje. Két hónap 
múlva, vacsoránál aztán olyan hangot adott a gyomrából, hogy nem 
hagyhattam szó nélkül. 

- Most már aztán elég! – Kiáltottam fel, mire úgy megijedt, 
hogy lefordult a székről. Többet nem kelt fel. 

Janival Géza temetésén ismerkedtem meg. Amolyan távoli barátja 
volt. Másnap étterembe mentünk, és amikor szája elé téve a kezét elfor-
dult, legbelül azt reméltem, kulturált, ő lesz az igazi. Összebútoroztunk 
nála, bár még időt kért szerelmeskedni. Kicsit furcsálltam, de gondol-
tam így hatvan felett ez biztos lassabban megy nála. Eljött az első este, 
szexi hálóingben léptem ki a fürdőből. Végignézett rajtam, majd beval-
lotta, ilyen asszonnyal még nem találkozott. Megfogta a két vállam, a 
homlokomra nyomott egy puszit, majd lefeküdt, háttal nekem. Az első 
éjszakán kb. nyolcszor fingott, de akkorát, hogy beleremegett a négy 
fal. Másnap bocsánatkérően elmondta, némi baj van az emésztésével, 
de ez csak időleges. Kérte, főzzek neki kíméletesen, hogy át tudja vé-

szelni, hiszen csak minden harmadik hónap ilyen. Egy hétig bírtam. 
Bőröndömmel a kezemben elköszöntem, mire azt mondta, öngyilkos 
lesz, ha elhagyom. Nemsokára kaptam a hírt, elütötte a villamos. 

A temetés utáni vacsorán taxival mentem haza. A sofőr együtt-
érzését jelezve nem fogadott el pénzt. Másnap becsöngetett, hogy 
a kocsiban hagytam a táskámat. Beinvitáltam egy kávéra. Beszél-
gettünk, majd elköszönt. Két nap múlva a Margitszigeten sétáltunk 
kéz a kézben. Elcsattant egy csók, megvolt az izzás. Még aznap este 
letepertem. Jól bírta. Reggel palacsintát sütöttem a kimerítő szerel-
meskedés után, mikor megszólalt a telefonja. 

- Drágám – suttogta. - Mondtam neked, hogy éjszakás vagyok…
Mielőtt még bármit is kitalálhatott volna mentségére a ruháját az 

utcára dobtam. Szerencsére esett. Pár nap múlva az ajtóm előtt sírt, 
hogy kidobta a felesége. Még mindig esett. Megszántam, behívtam, 
szexeltünk. Teltek a napok és mi szexeltünk. Egy vad éjszaka után furán 
kezdett lélegezni. Kapkodta a levegőt, majd végül megfulladt.

Fél évre rá egy internetes oldalon rám írt Ottó. Jóképű, igazi 
sármos, és állítása szerint lételeme a szex. Korát meghazudtolva 
sportol is. Belegondoltam, végül is minden nap lemegyek a boltba, 
így rávágtam, én is. Szeret kertészkedni. Mondjuk nekem bőven elég 
a teraszon lévő virágágyás. Tavasszal ültetek virágokat, de egy hét 
múlva már kókadnak. Fene tudja, talán nem bírnak engem. Pedig 
minden reggel nyakon öntöm őket. Ki érti ezt. 

Ottó igazi bajnok volt az ágyban. Nem dohányzott, és csak a 
jó bort itta meg. Teltek a hónapok, és azt éreztem, révbe értem. 
Koromat illetően már közeledtem a hetvenhez, mégis megvolt a heti 
négy hancúr. Túráztunk, meg lepedőt gyűrtünk. 

Két hónapja, hogy itt hagyott. Pedig még az idősek otthonában 
is egyszobába kerülhettünk volna. A beköltözés előtti napon Ottó 
még futott egy utolsót a parkba, de már nem tért haza. 

Nagyfogyasztó, így hívtak engem az otthonban. A férfiak elke-
rültek, a nők pusmogtak a hátam mögött.

Ki kell szabaduljak…
hudrA-lászló máriA

A novella egy irányított feladatra készült,  
amelyet a NovelLáma kurzuson alkottunk. 

A részvétel nem kíván írói előképzettséget,  
hiszen lépésről lépésre haladunk,  

emellett egy szerkesztő moderátor is segíti a fejlődést. 

Jöhetsz személyesen a budaörsi irodánkba,  
vagy online (Skype). 

Ha te is szeretnél csatlakozni, várjuk jelentkezésedet a 
https://lama-iroklub.hu/klubok/novellama/ oldalon.

Láma Kiadó: 2040 Budaörs, Puskás Tivadar utca 1 
telefon: 06 30 632 0917  

email: lamakiado@lamakiado.hu
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ASZTALITENISZ
 A Z E L S Ő 12 KÖ ZÖT T VA N N A K E U R Ó PÁ B A N 

A B S C H Ö LG YE I

Bravúros győzelmeket aratva újra a Bajnokok Ligája 
legjobb 12 csapata között a  Budaörsi Sport Club asztali-
tenisz csapata

 Az SH-ITB Budaörsi Sport Club női asztalitenisz csapata 
2003 óta megszakítás nélkül vesz részt az Európai Asztalite-
nisz Szövetség kupasorozataiban, a 21. szezont a Bajnokok 
Ligájában kezdte meg.

A  Madarász Dóra, Póta Georgina, Fazekas Mária, 
Dari Helga  és Molnár Kendra  alkotta budaörsi csapat egy 
öt csapatos csoportban három győzelmet aratva, kiváló tel-
jesítménnyel harcolta ki a csehországi selejtezőben a két to-
vábbjutó hely egyikét. Ellenfeleink között a megszokott mó-
don több ázsiai vendégjátékos is volt, míg az aktuális magyar 
bajnok szokásához híven csak hazai versenyzőkkel lépett 
asztalhoz. Madarász Dóra, Póta Georgina és Fazekas Mária 
kiemelkedő teljesítményt nyújtott a selejtező tornán megbir-
kózva a két és fél nap alatti négy csapatmérkőzés okozta fizi-
kális és mentális nehézségekkel. Az öt európai kupa éremmel 
rendelkező Budaörs ismét igazolta azt a szakmai elismerést, 
miszerint az Európai Asztalitenisz Szövetség az elmúlt évek 
eredményei alapján Európa 10. legjobb női klubcsapataként 
tartja számon. A rangsor tekintetében a legjobb 12 csapat 
közé jutás akár elvárás is lehetett volna, ugyanakkor egy, az 
elmúlt évekhez viszonyítva is rendkívül erős csoport jött ösz-
sze a mostani selejtezőn, ezért egyéni és csapatbravúrok is 
szükségeltettek az újabb nemzetközi sikerhez.

A Budaörsi Sport Club számára mindig megtiszteltetés, 
hogy az élsport területén eredményesen képviselheti Buda-
örs városát, a magyar asztaliteniszt, Magyarországot, illetve 
a szponzorait is. Külön öröm volt a csapat és a szakmai stáb 
számára, hogy a csapat névadó szponzora, az SH-ITB Kft. tu-
lajdonosa felesége társaságában közösen izgulta végig a mér-
kőzéseket a helyszínen.

Időközben elkészült a legjobb 12 csapat számára a sorso-
lás, a 4 db 3 csapatos csoportból a hétszeres magyar bajnok 
a „D” jelűbe került a francia Metz és az olasz Quattro Mori 
társaságában. A csoportban a két hazai, Budaörsön megren-
dezésre kerülő összecsapásra november 21 és 26 között kerül 
sor.

Mindkét ellenfelével több esetben is találkozott a csapat 
az elmúlt években, eddig még sem a francia, sem az olasz csa-
patot nem sikerült legyőzni. Mindenki elszánt, de azt azért 
fontos rögzíteni, hogy a csoportból a két továbbjutó helyre a 
Metz és a Quattro Mori az esélyes.

Bármely sportágban kiemelkedő eredmény, ha egy csa-
pat az első 12 között van Európában, a Budaörsi Sport Club 
büszke arra, hogy ezt magyar asztalitenisz csapatként újfent 
elmondhatja magáról.

A BUDAÖRSI KARATE 
A L E G J O B B V I D É K I  E G YE S Ü L E T L E T T

A BSC karate szakosztálya szeptember 23-án Zalaszent-
gróton vett részt a WKF Vidékbajnokságon, ahol  18 budaörsi 
versenyző lépett tatamira. Az eredmény 11 arany-, 7 ezüst-, 
6 bronzérem és négy 5. helyezés, amivel a 14 induló klubból 
első helyezést ért el a Budaörsi Sport Club karate szakosztá-
lya, így összesítésben 2023-ban mi lettünk a legeredménye-
sebb vidéki klub.

BUDAÖRSI KÉZIS LÁNY 
A VÁ LO G ATOT T B A N

Golovin Vlagyimir, a magyar női kézilabda-válogatott 
szövetségi kapitánya  kihirdette 18 fős keretét az októberi 
EHF Euro Cup-mérkőzésekre. A nemzeti együttesbe meg-
hívót kapott  a Budaörsön remeklő Debreczeni-Klivinyi 
Kinga is, mint irányító.

„Hasonló kerettel indulunk neki az EHF EURO Cup-
mérkőzéseknek, mint tavasszal az Izland elleni vb-selejtezők-
nek. Szöllősi-Zácsik Szandra sérülése nagyon komoly veszteség 
számunkra, rövid és hosszú távon is. Albek Annát a visszatérők 
oldalán köszönthetjük, jó formában játszik klubcsapatában, 
bízom benne, hogy ezt a válogatottban is tudja folytatni. A 
szakmai stábban is történt változás, kapusedzői poszton Tatai 
Péter csatlakozott hozzánk, Janurik Kinga viszont szintén nem 
tud velünk lenni, sérülése miatt.“ – nyilatkoztav Golovin Vla-
gyimir, a magyar női válogatott szövetségi kapitánya

 
(Forrás: mksz.hu, Fotó: budAorshAndbAll.hu)

BSC NYÍLT NAPJA
I LYE N V O LT

Szeptember 29-én az Európai Sporthét apropójából nyílt 
napot tartott a Budaörsi Sport Club. Az érdeklődők mind a 
hét szakosztály sportágát kipróbálhatták, szakképzett edzők 
és versenyzőik segítségével.

Az esemény kiváló hangulatban telt, az érkezők nem csak 
egy pecsétgyűjtő lapot, de egy, már a centenáriumot népsze-
rűsítő frizbit is kaptak ajándékba. Jövőre ünnepli 100. év-
fordulóját a klub, mely alkalomból hasonlóan színvonalas, a 
sportolást népszerűsítő rendezvényekre számíthatnak a város 
lakói.
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– N O V E L L A

Hozzávalók a szatócsboltból 
 Egy októberi napon a függöny résén kilesve feltűnt 

nekem egy idős ember, ahogy barna papírba csoma-
golt dobozt ölelgetve lép ki a lakásommal szembeni siká-
torból. A dobozt spárgával kötötték át. A fényre kilépve 
körülnézett, és boldog arccal sétált el.

Másnap egy kislány ugyanígy, kicsit kisebb dobozzal. 
Innentől folyamatosan figyeltem. Ezután a legkülönfélébb 
emberek jöttek ki onnan időről időre, mindnél ugyanígy 
ott a csomag. Talán egy posta automata lehet ott. De nem 
lehet mind ugyanúgy becsomagolva!

Aztán pár hétig lefoglalt a munkám, ám ahogy egyszer 
újra kinéztem véletlenül, az első bácsit láttam megint. Te-
hát visszajárnak. De hova?

Leakasztottam a kabátom, és már a lépcsőházban 
vettem fel, meg kellett néznem, honnan jönnek ezek az 
emberek.

Esteledett. Óvatosan léptem be a szűk kis utcába, ahol 
többnyire csak bérházak jellegtelen hátsó kijáratai voltak, 
kivéve egyetlen, faburkolatos, apró bolt, lefüggönyözött 
kirakattal, lógó cégérrel, amire számomra értelmezhetet-
len jeleket kovácsoltak.

Ahogy lassan benyitottam, kis csengő kondult az ajtó 
felett, aminek a hangjára egy szakállas, nagydarab férfi 
nézett fel. Valóságos óriás volt, hasa, mint valami teli hor-
dó. Halkan köszöntem, amit ő harsányan viszonzott. Ek-
kor vettem észre előtte a pulton halomban rakva a barna 
papírt ívekre vágva. Tehát jól sejtettem, innen származ-
nak a dobozok.
– Vevő zárás előtt – mosolygott elégedetten. Furcsa, más-
hol nem örülnek a késői vásárlóknak, ha már mennének 
haza, ő mégis boldognak tűnt.
– Ön még nem járt nálunk.
– Csak nézelődök – szabadkoztam.
– Dehogy! – csapott a hasára. 
– Tudni szeretné mit kaphat itt.
Hebegésemre elővett a pult alól egy üres almaszállító fa-
dobozt. Évtizedek óta nem láttam ilyet.
– Kap egy kezdőcsomagot. Legközelebb már tudni fogja, 
miből mennyi fogy.
Magabiztosan túrt bele egy fém lapátkával a fakeretes 
üvegvitrinben egy nagy tál… valamibe. Nem láttam még 
ilyet. Mintha a csillagszóró szikráit felhalmoznák egy 
nagy kupacba, éppen csak nem sercegett. Egy papírzacs-
kóba pakolt belőle. Közelebb léptem, a hajópadló recse-
gett alattam. Éreztem a száraz fabútorok enyhén dohos 
illatát, mintha a bolt az elmúlt száz évben szemernyit sem 
változott volna. Rézkilincsek az apró fiókokon az eladó 
mögött, hosszú üveghengerek a szekrények tetején, tele 
mindenféle érthetetlen kinézetű, színes anyaggal.
– Mozgás. Ebből sok kell magának, látom – a zacskó te-
tejét gyakorlott kézzel lehajtogatta, és betette a dobozba.
– Mozgás?
– Az.
– És a fekete marcipántömb? – mutattam egy akkora tég-
lára a vitrinben, mint otthon a kispárnám.
– Feketének fekete, de nem marcipán az – nevetett jóked-

vűen –  Humor. Jó sötétre sikerült a mai adag. Ebből is 
teszek.

Levágott a tömbből jó kétujjnyit, zsírpapírba csoma-
golta, és ment is a dobozba.
– A fanyart is szereti? – kérdezte, de anélkül, hogy meg-
várta volna a válaszom, egy hosszú csőből halovány sárga 
port csapolt egy befőttesüvegbe. Savanyú, citromszerű il-
lat töltötte be a boltocskát.
– És az a vörös málnakrém? – nagy tálban állt a mézszerű 
folyós, de sötétvörös szirup a vitrinben.
– Ho-hó, lassabban fiatalember, az az elmélyült szerelem, 
nincs a kezdőcsomagban – ingatta az ujját.
– Ha ilyesmire vágyik, akkor viszont ezt tudom ajánlani – 
felnyúlt maga mögött az egyik polcra, leemelt egy féllite-
res csatos üveget. Először azt hittem narancsos vattacuk-
rot tömtek bele, de annál lágyabb, egészen felhőszerű volt, 
mégis szilárd.
– Őszi románc. Óvatosan, nagy adagban éget!
Amikor még rakott a csomagomba egy kisebb doboznyi 
apró, olajos fánknak látszó fogaskereket – elmélyült gon-
dolatok – és másik dobozkában egy rakás lepkeszárnynak 
tűnő valamit – önfeledt játék – , akkor megállítottam.
– Jó, ez eddig vicces, de mik ezek igazából?
– Nem értem a kérdését – állt meg a keze a levegőben a 
fadobozom felett.
–  Sorol nekem itt mindenféle lehetetlenséget, de ezek 
ugye nem azok, amiket mondott? Ezek csak fogalmak.
–  Tessék?  – játszotta tovább az értetlent. Legalábbis ezt 
hittem.
– Na jó, tudja mit, akkor kérek abból a szárított szivarból 
is – mégis belementem a játékába.
– Az vanília – emelt ki egy szárat a többi közül.
– Van ilyen hagyományos terméke is? – döbbentem meg.
–  Hagyományos? Na de uram, ez a legkülönlegesebb 
árucikkem. Minden más megterem helyben, ezt az egyet 
Madagaszkárról kell importálnom. Ezek a létezése össze-
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Csodálkoztak a szülők!Csodálkoztak a szülők!

Miért nem beszélünk óvodáinkról?!Miért nem beszélünk óvodáinkról?!

MERT ŐK BESZÉLNEK RÓLA:

A fiam szociális érintkezése hatalmasat fejlo”dött  
az óvodában. Bátran kommunikál és teremt kapcsolatot 
idegenekkel. Köszönöm!”
 
Minden fejlesztés itt van az óvodában kiváló szakemberekkel. 
Nem kell máshova utaztatni gyermekeinket. Ez szuper.”

Szinte valamennyi külön foglalkozásra beírattam  
a gyerekeket: lovaglás, HRG, zeneovi, német nyelv,  
szenzoros torna. Nagyon élvezik!”

Csodálkoztak a szülők! 
 Mennyi fantasztikus fejlesztés, szakkör van az óvodákban a 

délelőtti programokba, napirendbe beépítve.

Csodálkoztak a szülők!

Nyílt napok minden héten!Nyílt napok minden héten!
Ismerd meg milyen az ovis élet nálunk! Várunk szeretettel 

Benneteket minden szerdán 10-11 óra között: 1225 Budapest, 
Nagytétényi út 67. Meglepetés vár Rád, ha…

Egyike vagyunk azon Intézménynek, akik nemcsak a kerü-
letből, hanem más településekről is fogad gyermekeket. Mivel 
az M0-ás közel van hozzánk, ezért Tökölről, Szigetszentmiklós-
ról, Biatorbágyról, Százhalombattáról, Budaörsről és közelebbi 
budapesti agglomerációból járnak hozzánk gyermekek.

Előzetes regisztráció: 06 30 970 5085
BESZÉLJ VELEM ALAPÍTVÁNY
Cím: Budapest, 1225 Nagytétényi út 67.

Információk:  https://beszeljvelem.hu/ 
https://www.facebook.com/kippkoppovoda 
https://www.facebook.com/beszeljvelemfejleszto/ 
https://www.instagram.com/kippkoppovi/

tevői. Önön múlik, melyikből mennyit adagol naponta, 
de mind kellenek a teljes élethez. Nekem az egyik kedven-
cem a forró kenyér illata. Ezt óvatosan nyissa ki, hamar 
elillan – ez is befőttesüvegben volt, kenyérhéj színű köd.
Feladtam. Elfogadtam, hogy ez a bolt csupa bolondságot 
árul. Mellesleg abból, magából a „bolondságból” is kap-
tam egy kisebb marékkal, úgy néz ki mintha kékes már-
ványból faragtak volna alaktalan sakkfigurákat, de erős 
nyomásra összemorzsolódnak, és úgy kell elszopogatni, 
mint a selyemcukrot. Őrület is volt, laposüvegben, mé-
regzöld, kocsonyás szirup, de abból nem kértem.
Amikor megpakolta a dobozomat még számtalan lehetet-
len dologgal – például sárga teafűcsomag: önbizalom -, és 
lezárta, barna papírt hajtogatott köré és spárgával átkötöt-
te. Kifelé is csengett a csengő az ajtónyitásra.
– Egy pillanat! – szólt utánam – Ezt kifelejtettem!
Kihúzott egy méretes fiókot, tele gyönyörűen csomagolt 
ajándékdobozokkal. Mind más méretű, és más színű, fé-
nyes csomagolópapírban, hozzáillő szalaggal és masnival. 
Egy almánál alig nagyobb, kocka alakú, világoskék cso-
magot emelt ki a többi közül, ugyanilyen színű szalaggal 
átkötve.
– Ez mi? – kérdeztem.
– Meglepetés.
– Azt látom, de mi van benne?
–  Úgy értem, mindenkinek meglepetés, én sem tudom, 
mi van benne, de magának ez kell leginkább.

A dobozkát a kabátom zsebébe csúsztattam.
Otthon jutott már eszembe, hogy nem kért pénzt a 

dolgokért. Gondoltam másnap munka után visszame-
gyek fizetni, este ki sem bontottam a ládát.

Reggel be kellett mennem az irodába, és készülődés 
közben vettem észre, hogy elfogyott a teám. A tegnapi 
csomagban volt, az, amit ő önbizalomnak hívott. Abból 
főztem a teát, ami aztán nagyon ízlett, tettre kész energi-
ával töltődtem fel tőle. Belekortyoltam a narancsszín fel-
hőbe – őszi románc. Enyhén csípett, igaza volt, csak aprót 
szabad kortyolni belőle.

Rendszerint otthonról dolgozom, de aznap az újítá-
saimat meg kellett mutatnom személyesen a csapatve-
zetőnknek. A buszon vettem észre, hogy a „meglepetés” 
doboz a kabátom zsebében maradt. Pont olyan színe volt, 
mint a busznak, kibontottam. Csak egy vörösesbarna haj-
tincs volt benne. Egy újabb értelmetlen valami.

Ahogy felálltam az ülésről, hogy leszálljak, valaki ne-
kem jött, a testemnek nyomva a dobozkám.
– Elnézést, én is itt szállok le – hadarta, már a megálló-
ban. –  Összenyomtam a kis ajándékcsomagod, nagyon 
sajnálom, kérlek hadd engeszteljelek ki valahogy!

Gyönyörű lány volt, nagy kerek, bocsánatkérő sze-
mekkel nézett rám. Vörösesbarna, hosszú, egyenes haja 
az arcába lógott. Nahát! – nevettem el 
magam. Otthon ittam az őszi románc-
ból majd a buszon kinyitottam a meg-
lepetésdobozt. Azt hiszem hatnak!

írtA: ványAi pál
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SAJÁT NÉPSZAVAZÁST 
RENDEZ AZ EGYSÉGES 

DIÁKFRONT  
ÉS AZ AHANG –  

SEGÍTESZ NEKIK?!
Az Egységes Diákfront és 
az aHang az előválasztás-
hoz mérhető fába vágta a 
fejszéjét: saját népszavazást 
rendeznek október 23. és 
30. között! Ehhez viszont 
legalább 1500 segítő emberre 
van szükségük. Olyanokra, 
akik akár csak pár olyan 
órát tudnak vállalni, amikor 
egy pultnál beszélgetnek az 
oktatás helyzete és a népsza-
vazás iránt érdeklődőkkel, 
célba juttatnak néhány szóró-
lapot, lebonyolítják a szava-
zást, segítenek a szállításban 
– és még számos más olyan 
feladat fog adódni, amihez 
elkél a segítség.  

budaorsinaplo.hu/ 
sajat-nepszavazast-rendez-az-

egyseges-diakfront-es-az-ahang-
segitesz-nekik/

MENJEN-E EL A KISBUSZ 
A WALDORFIG?

Egy budaörsi olvasónk, Kiss 
Kőrösi Lóránt azzal keresett 
meg bennünket, hogy a Wal-
dorf iskolába járó gyerekek 
számára szeretnék elérni az 
ingyenes budaörsi kisbusz 
útvonalának mintegy 4 perces 
meghosszabbítását az iskolá-
jukhoz, ami a volt Vasvári lak-
tanyában, a jelenlegi Vasvári 
Ipartelepen van. Ez már Buda-
örs közigazgatási határán túl 
található, szemben a csak ne-
vében Budaörsi Repülőtérrel. 
Mint Lőrincz Mihály műszaki 
ügyosztályvezető kérdésünkre 
válaszolva fogalmazott:  „Saj-
nos a helyközi közlekedés nem 
önkormányzati, hanem állami 
feladat. Ennek megfelelően a 
helyi járat biztosítására le-
folytatott pályázat nem teszi 
lehetővé a fővárosi terület 
ellátását. 

budaorsinaplo.hu/48055-2/

A TISZTA, VIRÁGOS 
BUDAÖRSÉRT  

2023 PÁLYÁZAT  
EREDMÉNYHIRDETÉSE

Nem csak a virágos számít, 
hanem a tiszta is!
Szeptember közepén volt a 
városházán a Tiszta, Virágos 
Budaörsért 2023 pályázat 
eredményhirdetése, ahol a 
megjelent résztvevők előtt 
Wittinghoff Tamás polgár-
mester köszöntő beszédet 
mondott, Zsák András, a 
Közművelődési, Közoktatási 
és Sport Osztály vezetője, 
Nagy Tamás Richárdné 
főkertész pedig kiosztotta 
a díjakat. A polgármester el-
mondta, a klímaválság kés-
leltetése érdekében is fontos 
az, hogy az itt élők a saját 
lakóhelyükön milyen környe-
zetet, mekkora zöld felületet 
hoznak létre, és bízik abban, 
hogy a pályázat révén egyre 
többen kedvet kapnak ehhez. 

 
budaorsinaplo.hu/

a-tiszta-viragos-budaorsert-2023-
palyazat-eredmenyhirdetese/

NÉMET KATONÁK  
ÉRKEZTEK BUDAÖRSRE 
ÖNKÉNTES MUNKÁRA

Október 3-10. között a 
Bundes wehr Különleges 
Erők Parancsnokságának 
(KSK) alakulatából érkez-
tek önkéntesek, hogy a 
Budaörsi Német Magyar 
Katona temető és Békepark 
területén temetőgondozási 
munkákat végezzenek. A 
munkálatokat újra temetés-
sel egybekötött nemzetközi 
emlékrendezvény zárja 
2023. október 11-én (ez már 
lapzártánk utáni időpont), 
11 órakor a temetőben.

budaorsinaplo.hu/ 
nemet-katonak-erkeznek-budaorsre-

onkentes-munkara/

MÁV-MENETREND  
VÁLTOZÁS 

 SZEPTEMBER 29 
 – OKTÓBER 26.   

BUDAÖRSÖT IS ÉRINTI
A MÁV-START Zrt. tájékoz-
tatása szerint 2023. szeptem-
ber 29. és október 26. között 
pályakarbantartási munká-
latokat végeznek, ezért több 
Budaörsöt is érintő, illetve itt 
áthaladó vonat menetrendje 
változik.

budaorsinaplo.hu/ 
mav-menetrend-valtozas-szeptember-

29-oktober-26-budaorsot-is-erinti/

TÚRÁZZ  
FENNTARTHATÓ MÓDON 

ÉS BIZTONSÁGOSAN!

Az ősz különösen frekventált 
túrázási időszak, ilyenkor a 
kevésbé gyakorlott kirándulók 
is túrabakancsot húznak, ami 
nem is meglepő hiszen az őszi 
időjárás kellemes túrázáshoz, az 
erdő pedig változatos színekben 
pompázik. Azonban a változé-
kony időjárás és az egyre rövi-
dülő nappalok különös óvatos-
ságot kívánnak a túrázóktól, az 
erdő pedig azt várja tőlük, hogy 
túrázzanak fenntarthatóan.

budaorsinaplo.hu/ 
turazz-fenntarthato-modon-es-

biztonsagosan/

E G Y E B E K  K Ö Z Ö T T  E R R Ő L  O L VA S H A T N A K  M É G  . . .
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F E J É R N É H O D U T É VA

„Örökbefogadott” 
tűzoltónk 

Szeptember végén örök-
be lehetett fogadni egy 
évre a Budaörs Városi 
Önkéntes Közhasznú 
Tűzoltó Egyesület egy-
egy tagját, majd szom-
baton délután – a ked-
vezőtlen időjárás elle-
nére – egy nagyon kelle-
mes nyílt napon ki lehe-
tett próbálni a tűzoltó 
felszereléseket. Illetve 
azok, akik támogatták 
az egyesületet, erről 
ekkor vehették át az 
okleveleiket.

 Az örökbefogadási ak-
cióból összesen 491 

200 Ft folyt be, az adó 1% 
felajánlásokból pedig 588 
795 Ft, így összesen 1 079 
995 Ft támogatást kaptak a 
budaörsi tűzoltók a lakos-
ságtól – tudtuk meg az akci-
ót szervező  Májer Marcinka 
Emesétől.

Az örökbefogadók között 
vannak magánszemélyek és 
civil szervezetek, intézmé-
nyek, illetve  lapunk is örök-

befogadott egy tűzoltólányt. 
Aki nem más, mint  Fejérné 
Hodut Éva.

„A tűzoltóság édes-
apám,  Hodut János  révén 
gyermekkorom óta része az 
életemnek, mondhatni örök 
szerelem” – mondta Éva a Bu-
daörsi Naplónak válaszolva.

„Beosztott tűzoltóként 15 
éve vagyok a városi önkéntes 
tűzoltóság tagja. Az elmúlt 
másfél évtizedben számos 
káreset – tűzeset és műsza-

ki mentés – felszámolásában 
működtem közre. Az évek 
során többek között részt 
vettem árvízi védekezések-
nél, 2013-ban a rendkívüli 
hóhelyzetnél, a 2017-es buda-
örsi gyógyszerraktár tűznél, 
illetve járási mentőcsoport 
gyakorlatokon, az országos 
katasztrófavédelmi ifjúsági 
versenyeken állomásvezetői 
feladatokat rendszeresen lát-
tam el, mindemellett az ifjú-
ságnevelésből is kiveszem a 
részem. Az önkéntesség ke-
retében a vonulások során a 
gyakorlatban kamatoztatha-
tom a tudomásom, és megte-
hetem azt, amit a tűzvédelmi 
irodai  munkavégzésem során 
nem. A gyermekem születése 
óta sajnos nem tudom olyan 
intenzíven kivenni a részem 
az egyesület életéből, mint 
korábban, de ha tudok rá időt 
szakítani, akkor benézek a 
laktanyába. Idén például gya-
korlatokon és családi háztűz 
oltásában vettem részt, illetve 
a gyermekeknek szervezett 
programok lebonyolításába 
csatlakoztam.”

Fotó: oklEvél borhEgyi évA,  

Archív májEr msE

GÖNCZ ÁRPÁD 100. 
VÁNDORKIÁLLÍTÁS A VÁROSHÁZÁN

Budaörs Város Önkormányzata és a Göncz Árpád Alapítvány szervezésé-
ben október 4-én délután megnyílt a városháza aulájában a Göncz Árpád 100. 
című vándorkiállítás. A tárlaton az egykori köztársasági elnök születésének 
századik évfordulójára, tavaly készült kiállítási tablók láthatók, a kiállítás 
2023. október 26-ig látogatható a városháza nyitvatartási idejében. A tabló-
kon keresztül a rendszerváltozás utáni első köztársasági elnökünk életútját lehet 
végigkövetni.

Beszédet mondott Wit ting hoff Tamás polgár mes ter, aki egyfelől Göncz Árpád 
népszerűségére adott magyarázatot, másrészt nagy vonalakban ismertette az élet-
rajzát.

A tEljEs cikk itt olvAshAtó:  budaorsinaplo.hu/goncz-arpad-100-vandorkiallitas-a-varoshazan/

16 É VES A 

BUDAÖRS
 RÁDIÓ

16 évvel ezelőtt szólalt meg először a 
Budaörs Rádió az FM 104.8 frekvenci-
án. A médiumot Kisfalvi Péter álmod-
ta meg és hozta létre a Kamaraerdei 
Részönkormányzat segítségével.  
A tizenhat év működés három év 
kényszerszünetet is tartalmazott, 
mely során egy év újrapályázási 
procedúra után, első és másodfokú 
pereskedést követően végül ismét 
megszólalhatott a város rádiója. Az 
elmúlt hetek nagy változásokat hoz-
tak a rádió életében.
Varga Brigitta hírszerkesztő, hírolvasó 
anyai örömök duplázódásával gazda-
godik, ezért a hírek egy részét Erdélyi 
Zsófiától hallhatjuk majd. A szombati 

Katapult című műsor új házigazdája 
pedig Miklósi Bence lett, aki színes 
hírekkel és helyi információkkal kelti 
majd a budaörsieket.  
“Születésnapunkat méltóképpen 
szeretnénk megünnepelni ezért két 
eseményt is szervezünk. - mondta el 
Roczó-Nagy Zoltán a rádió vezetője - 
október 20-án a Chaméleon Jazz Band 
ad koncertet a Shell Café kávézóban, a 
budaörsi Tescoban 18 órától. 
 A zenekar vezetője Bálint Rezső 
műsorvezetőként is erősítette egykor 
a rádió csapatát, így kézenfekvőnek 
éreztük, hogy egy exkluzív koncertre 
kérjük fel születésnapunk alkalmából. 
Azok számára, akik inkább a táncot 
választják a jazz helyett, ingyenes 
partit szervezünk a budaörsi  
PostART-ba október 21-re.  
19 órától éjfélig lehet bulizni Budaörs 
szívében a templomtéren.”
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A B U DAÖ R S I  K A P I TÁ NYS ÁG Á L LO MÁ NYÁ B A K E R E S N E K KO L L É G Á K AT

„A 112-n tegyük meg a bejelentést!”
 Jövendőbeli rendőröket 
keres a budaörsi kapi-
tányság (is) a november-
ben induló képzésre.  
A jelentkezés határide-
je 2023. október 20. 
Egyebek között erre 
hívja fel a figyelmet az 
interjúban  
dr. Öveges Kristóf, 
Budaörs rendőrkapitá-
nya. A beszélgetésnek 
kiemelkedő aktualitása 
nem volt, ami jó hír, 
hiszen azt jelenti,  
hogy az elmúlt évben  
nem volt a városban  
komolyabb bűneset.  
Az itt élőket a minden-
napi közlekedési  
események jobban  
érintik.

 Amikor azt interjú idő-
pontját egyeztettük, azt kérte, 
hogy beszéljünk a toborzásról 
is. Kezdhetnénk ezzel?
– A budaörsi kapitányság állo-
mányába keresünk kollégákat, 
elsősorban budaörsiek és Bu-
daörs környékiek jelentkezését 
várjuk.  A 2023. novemberben 
induló képzésre történő je-
lentkezés határideje:  2023. 
október 20.  Abban a kedvező 
helyzetben vagyunk, hogy a te-
rületünkön van az Adyligeti Jár-
őrképző Tagozat, ahol a rendőr 
szakképzettséget 10 hónap alatt 
meg lehet szerezni, és  2024. 
január 1-től bruttó 463 ezer 
lesz a kezdő rendőr fizetése. 
Akit érdekel, egy hosszú távú 
pályaívet be tud nálunk futni. 
A felvétel feltételei: betöltött 18. 
életév, felső korhatár 55 év, ma-
gyar állampolgárság, érettségi 
bizonyítvány, bejelentett, állan-
dó, belföldi lakcím, büntetlen 
előélet, a fizikai, egészségügyi, 
pszichológiai alkalmassági vizs-

gákon való megfelelés.
Van arra garancia, hogy a 
környékbeli jelentkező, miu-
tán elvégzi ezt az iskolát, való-
ban Budaörsön fog dolgozni? 
– Eddig akit innen toboroz-
tunk, itt van a budaörsi kapi-
tányságon. Most szeptembertől 
heten kezdték meg a munkát 
nálunk, és mind budaörsiek.
(...)

 Budaörsön továbbra is há-
rom körzeti megbízott van?
– Igen, három van. Új kollé-
ganőnk,  Bacsó-Sajtos Niko-
letta  az elmúlt évben érkezett 
ide, övé a kamara erdei rész, a 
két régebbi kmb-s pedig a töb-
bi területen dolgozik,  Szaszák 
Krisztián és Kanti Krisztina.

 Gyakran hallani, hogy ők 
miért nincsenek jobban jelen 
az utcán.
– A látható jelenlét megítélése 
szubjektív. Egyébként pedig az 
a látható rendőrség, ami elvárás 
volt és amihez hozzászoktak az 
állampolgárok az elmúlt évtize-
dek során, már nem feltétlenül 
szükséges. Korábban is elmond-
tam, hogy a technika, illetve a 
magánbiztonsági rendszerek 
fejlődésével rengeteg olyan esz-
köz, térfigyelő kamerarendszer 
van a közterületeken, amely ko-
rábban nem állt rendelkezésre. 
Nálunk  a térfigyelő kamera-
rendszer jól kiépített,  és ahol 
kamera van, ott jó minőségű 
kép is van, de ugyanilyen fon-
tos a magánkamerák jelenléte; 
majdnem minden lépcsőház-
ban, liftben, kapubejáróban, 
magánlakás be já ratánál, utca-
frontjánál magán személyek ál-
tal működtetett kamerák van-
nak, amik azt a magánterületet 
figyelik és rögzítik.

 De a magánkamerák nem 
nézhetik az utcát.
– Az utcát nem nézhetik, de a 
saját területének eseményeit 
rögzíthetik, így ha ott történik 

bűncselekmény, például egy be-
törés esetén a nyomozásnál eze-
ket a felvételeket kielemezzük, 
hogy ki ugrott be a kapun és fe-
szítette be a teraszajtót például.

 Tehát amikor már meg-
történt a bűncselekmény. A 
járőrözés viszont meg is előzi, 
nem?
– Igen, arra is szükség van, de 
már nem csak az az egyetlen 
esélyünk, mint mondjuk negy-
ven évvel ezelőtt, amikor a jár-
őr látja, hogy valaki egy színes 
televízióval a vállán ugrik ki a 
kerítésen. Erre már más lehe-
tőségek is vannak. A harmadik 
pedig a bankok, pénzintézetek, 
postahivatalok, benzinkutak 
biztonsága, szintén  elsősor-
ban  kamerákkal, de gondolok 
itt a pénzfestős értékkazettára 
vagy arra, hogy a pénzt egy idő 
után elnyeli egy széf. Aki ré-
gebb óta követi a statisztikákat, 
az észreveszi, hogy Magyaror-
szágon gyakorlatilag teljesen 
megszűntek a postarablások, 
a pénzszállító járművek sérel-
mére elkövetett rablások, az 
ATM automata kiszakítások, 
megfúrások, azért, mert ak-
korát fejlődött a pénzintézeti 
biztonság, hogy ezeket a cselek-
ményeket csak 100%-os lebu-
kási veszéllyel lehet elkövetni. 
Ezért nem is kísérlik már meg. 
 

 Hol és mikor találkozha-
tunk tehát a körzeti megbízot-
takkal?
– A két járás területén, ami hoz-
zánk tartozik, tehát a Budakeszi 
és Pilisvörösvári járásban 21 
településen 31 körzeti megbí-
zott lát el szolgálatot, és ehhez 
adódik hozzá a járőrtevékeny-
ség, tehát  ez viszonylag nagy 
erő  kint. A látható rendőrség, 
mint mondtam, teljesen szub-
jektív fogalom, nem tudhatjuk, 
hogy mi van ott, ahova nem 
látunk, de tőlünk akár egy utcá-
nyira már lehet éppen egy járőr. 
Én azt gondolom, hogy a lényeg 

a hatékonyság és a reagálási idő. 
Az egész területen 15 perces 
reagálási időt tudunk tartani, 
ennyi idő telik el az intézkedés 
megkezdéséig onnantól, hogy 
az állampolgár megteszi a beje-
lentést a 112-n keresztül.

 Mik a legfontosabb felada-
taik jelenleg Budaörsön és köz-
vetlen környékén?
– A legfontosabb a közterüle-
tek, nyilvános helyek rendjének 
a biztosítása. A közterületi bűn-
cselekmények száma nem je-
lentős. Nincsenek nagy tömeget 
vonzó szórakozóhelyek vagy 
éjjel-nappal nyitva tartó ital-
boltok, ahol gyakran történne 
rendbontás. Alapvetően ez egy 
nyugodt, biztonságos település, 
ahol az emberek döntő többsé-
ge, 99%-a jogkövető magatar-
tást tanúsít. Ellenben, mivel ez 
egy fejlett terület, sok embernek 
van bankszámlája, megtakarí-
tása és ezzel összefüggésben  a 
banki csalások – ami most a 
leggyakoribb bűncselekmény 
– megszaporodtak.  Erről már 
tavaly is beszélgettünk, de nem 
gondoltuk mi sem, hogy ilyen 
ütemben fog ez berobbanni…, 
még engem is fölhívtak a csa-
lók.

 Budaörsön nagyon sok 
áruház van…
  – Az, ami 20-25 éve gyakori 
volt az áruházak parkolójában, 
tehát a gépkocsi feltörés, gép-
kocsi lopás, szinte teljesen meg-
szűnt. Ez is egyrészt a kamerák-
nak köszönhető, másrészt an-
nak, hogy a magyar rendőrség 
az elmúlt tíz évben a gépjármű 
bűnözés főbb csoportjait telje-
sen felszámolta. Ugyanakkor 
megszűntek azok lehetőségek, 
amelyek miatt ez megérte az 
elkövetőknek. Nem lehet már 
gépjárművet eladni külföldön 
sem, mert minden országban 
van eredetiségvizsgálat, és ezek 
a rendszerek össze vannak kap-
csolva. Alkatrész-kereskede-
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lemre lehetne még használni, 
de azokat a csoportokat, amik 
ezzel foglalkoztak, sikerült föl-
számolni. Továbbá már a rádió 
és lejátszó is minden autóban 
gyári tartozékként van beépítve, 
amit nem lehet olyan könnyen 
kirántani, mint régen.
(...)

 A Frankhegyen és az egyéb 
ilyen elhagyatottabb helyeken 
csökkent valamelyest a betöré-
sek száma?
– Két éve nagyon sok volt, ta-
valy és idén jóval kevesebb. 
Ezeknek a hátterében általában 
egy-két elkövető áll, akik soro-
zatban csinálják. Most az utóbbi 
hónapokban ez elenyésző volt.

 Mit mond azoknak, akik 
szerint egyáltalán nem érde-
mes a rendőrségre bejelenteni 
semmit, mert úgysincs követ-
kezménye?
– Minden bejelentésre 15 per-
cen belül reagálunk. Én azt gon-
dolom, hogy minden jogellenes 
cselekményt be kell jelenteni, a 
rendőrségnek pedig a törvény 
alapján intézkedési kötelezett-

sége van. Ha hozzánk ilyet be-
jelentenek, akkor a megfelelő 
protokoll mellett el fogunk járni 
az ügyben.

 Mostanában jelentettek be 
például gépkocsi feltörést csa-
ládi háznál vagy a parkoló au-
tónál? Merthogy a Facebookra 
tettek fel ilyen képet, videót, 
ahogy egy idegen a kocsi cso-
magtartóját kinyitja és kotorá-
szik benne.
– Nem jelentettek be. Holott 
egy kocsi feltörése esetén a tu-
lajdonosnak rögtön hívnia kel-
lene a 112-t, amire a rendőrség 
kimegy és eljár. A Facebookra 
való feltöltés nem egyenlő a 
bejelentéssel/feljelentéssel/a 
rendőrség tudomására hozá-
sával.  A rendőrség azzal való-
ban nem foglalkozik. Egyéb-
ként személyiségi jogokat sért 
bárkinek a felismerhető fotóját 
az engedélye nélkül kitenni 
a Facebookra. Továbbá arra 
szeretném felhívni a figyel-
met, hogyha bűncselekmény, 
szabálysértés vagy bármilyen 
azonnali rendőri intézkedésre 
okot adó körülmény merül fel, 

akkor a 112-n – ezt éjjel-nap-
pal lehet hívni – tegyük meg a 
bejelentést, mert így érkezik a 
leggyorsabban a segítség!
(...)

 Az elmúlt évben volt-e Bu-
daörsön kimagasló esemény, 
bűneset?
– Budaörs városában nem. Itt 
is, ahogy a nyugodtabb és fej-
lettebb településeken máshol 
is elmondható, hogy az állam-
polgárokat a közlekedési ese-
mények jobban érdeklik, mint 
a bűnügyi események. Az el-
múlt időszakban a rendőrséggel 
összefüggésben a közlekedési 
helyzet, a dugó, a türelmetlen, 
nem szabálykövető vezetés 
esetében volt reflektorfényben 
a rendőrség, nem pedig a bűn-
ügyekben.

 Akkor áttérve a   közleke-
désre: mennyire jelent itt is 
problémát, hogy a kerékpáro-
sok, az elektromos roller, az au-
tók,   a gyalogosok egyszerűen 
nem férnek el egymás mellett 
az utakon?
– Ez örök probléma. Hozzátar-
tozik a dologhoz, hogy Magyar-
országon tavaly abszolút rekor-
dot döntött, négy és öt millió 
között van a forgalomban lévő 
járművek száma. Ebben benne 
van minden, a motorkerékpár-
tól a nehéz tehergépkocsiig, de 
így is elmondható, hogy min-
den második állampolgárra jut 
valamilyen jármű, ami fut a 
közutakon. Tehát nagy mennyi-
ségű járművet üzemeltetnek az 
állampolgárok. Értelemszerűen 
a forgalom is megnövekedett, 
ezzel összefüggésben, hogy az 
agglomerációban nő a létszám 
és Pest megye lakossága most 
már 1 millió 300 ezer fő (Buda-
pesté pedig 1 millió 600 ezerre 
csökkent), az agglomeráció út-
hálózata sokkal jobban terhelt, 

mint 20-30-40 évvel ezelőtt. Te-
hát több az autó, több a jármű-
vezető, értelemszerűen a velük 
kapcsolatos események, közle-
kedési balesetek, szabályszegé-
seknek a száma is több lett. Itt 
Budaörsön, ami fő probléma 
volt, és erről több egyeztetést 
folytattunk az önkormányzat-
tal és a közútkezelővel, hogy a 
gyalogátkelőhelyek biztonsága 
nem volt kielégítő, az autósok 
nem adták meg az elsőbbséget 
a kijelölt gyalogátkelő helyen 
az áthaladási szándékukat jel-
ző gyalogosok számára.  Egy 
év alatt öt gyalogost ütöttek 
el zebrán. Ezért a gyalogátkelő 
helyek rendjét kiemelten figyel-
jük és szankcionáljuk. Továbbá 
a körforgalomban való közle-
kedés szabályainak a betartása, 
a sebesség túllépése, a kanyaro-
dási szabályok megsértése, eze-
ket is nagy számban követik el 
az itt közlekedők.
(...)

 Probléma-e még az iskolák-
nál, hogy vannak olyan szülők, 
akik minél közelebb, szinte be 
akarják vinni a gyereket kocsi-
val a kapun?
– Igen, de ez országos tenden-
cia. A mai autóforgalomhoz 
olyan iskolákat kéne tervezni, 
mint a hipermarketek, leg-
alább akkora parkolóval. Tehát 
az iskolák körül, a frekventált 
időpontokban nagyon nagy a 
zsúfoltság.
(...)

 Gyakori téma, hogy hol 
legyen fekvőrendőr vagy más 
forgalomcsillapítás…
– Mi ezeket a kéréseket szak-
mailag véleményezzük, de alap-
vetően a közút kezelője – ami 
vagy az állam, vagy kisebb utak 
esetében az önkormányzat – 
határozza meg, hogy egy-egy 
területen milyen jelzőtáblákat 
vagy forgalomlassító eszközö-
ket alkalmaz.
(...)

bé – EE

A tEljEs cikk itt olvAshAtó:

budaorsinaplo.

hu/a-budaorsi-kapitanysag-

allomanyaba-keresnek-kollegakat-

interju-dr-oveges-kristoffal/
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Felelős kiadó a Bt. ügyvezetője
Szerkesztőség Bu da örs, Sza bad ság u. 137. 

föld szint  (a park ra néző ol da lon!)
Nyit va h.–p. 8:30-13:30 órá ig, 

egyéb időpont telefonon egyeztethető: 
06 30 6454-643, 06 30 1926676

E-ma il: budaorsinaplo1991@gmail.com
Főmunkatárs: Borhegyi Éva

Nyomdai előkészítés: és terjesztés: Kaszás Zoltán
  Hirdetés:ek: Eller Mária

Gyakornok: Bácsi-Tóth Adrián
Nyo más: EPC Nyomda  ISSN 1216-1985

A NOVEMBERI MEGFEJTÉS: 

Hollósy házi torták iskolakezdésre.

A HOLLÓSY CUKRÁSZDA 

2000-2000 forintos utalványát nyerték: 

Melich Gusztáv, Török Mária,

Salánki Ágnes, Fábián Sándor

Ha unja már az ígérgetést, és piaci áron
szeretné eladni dolgait, hívjon bizalommal!

Hagyaték felvásárlás, régiségek, porcelánok, ke rámiák, vázák,
üvegek,réztárgyak, festmények,antik tárgyak,hanglemezek, könyvek,
régi játékok, jelvények, bizsuk, órák, bélyegek.

TELJES LAKÁS

KIÜRÍTÉST VÁLLALOK!Magas áron készpénzért
vásárolok! 

Tel.: +36/30 720-8457 https://www.hildantik.hu

HOL? 
 Budaörs, 

 Szabadság út 137. 
 (fsz. a parkra nézö oldalon 

Időpont telefonon egyeztethető  
06 30/645-4643  vagy 

06 30/192-6676

Fénymásolás





OPEL
HASZONJÁRMŰVEK 

www.opel.hu

Opel Fábián Budaörs 2040 Budaörs, Garibaldi utca 1. / Telefon: +36 23 802 822 / www.opelfabian.hu

A képen látható autók illusztrációk, melyek opcionális kiegészítőkkel is fel vannak szerelve. Kombinált használat esetén, a WLTP mérési ciklus szerint az Opel Vivaro Cargo modellek 
üzemanyag fogyasztása 6,5-8,0 l/100 km, CO2-kibocsátása 171-210 g/km; az Opel Movano Cargo modellek üzemanyagfogyasztása 7,0-11,1 l/100 km, CO2-kibocsátása 188-292 g/km. 
A Kiterjesztett Jótállás időtartama az új járművekre vonatkozó alap gyártói 2 ill. 3 éves, korlátlan futásteljesítményre szóló gyártói jótálláson felül, annak végétől kezdődően a megren-
delt csomag szerinti további időtartamra, Vivaro esetében akár a vásárlástól számított 5 év / 100 000 km, Movano esetében akár a vásárlástól számított 5 év / 200 000 km futásteljesít-

mény eléréséig terjed ki (attól függően, hogy melyik következik be hamarabb), a megrendelt csomagban foglalt feltételek szerint. További részletek a weboldalon.


